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حضـور گسترده راهـداران و اقدامات 
ایمن سازی در محور های مازندران

مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران  خبرداد:

پاکسازی ۵۶ روستای
 سیل زده سوادکوه 

در حال انجام
رییس ستاد انتخابات مازندران:

کشور برای خروج از 
مشکلات به مشارکت مردم 

در انتخابات نیاز دارد
 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار و رییس ستاد انتخابات مازندران 
انتخابات را اقتدار آفرین و نماد وحدت و اتحاد و انسجام جمهوری اسلامی 
برشمرد و گفت: کشور برای خروج از مشکلات به مشارکت مردم در 
انتخابات نیاز دارد.قاسم عزیززاده گرجی  افزود:  مردم همواره در تحولات 
انقلاب اسلامی و قبل از آن نقش آفرینی کردند و این انقلاب خاستگاه 
مردم و به واسطه اراده جدی مردم به وجود آمد و نقش مردم در عرصه 
های مختلف بر خلاف دیگر انقلاب ها مستقیم و موثر می باشد.وی با 
اشاره به اینکه نقش مردم در حوادث و اتفاقات مختلف از جمله دفاع 
مقدس، سیل، زلزله، کرونا، راهپیمایی ها، روز قدس و... همیشه تعیین 
کننده بوده، خاطرنشان کرد: به فرمایش رهبر معظم انقلاب نقش مردم 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی تمام نشدنی است.رییس ستاد انتخابات 
استان با بیان اینکه مردم همواره در حوزه های مختلف فرهنگی، اجتماعی 
وصنعتی پای کار بودند، گفت: هر وقت مردم پای کار بودند، در سایه 
انسجام و اتحاد آنها فعالیت ها و کارهای موثری صورت گرفت.وی با 
قوام و  "مردم موجب دوام و  به فرمایشات رهبری که فرمودند؛  اشاره 
عزت و آبروی جمهوری اسلامی هستند"، افزود: نقش اساسی مردم در 
صحنه های مختلف، مسئولیت و وظیفه مسئولان را دوچندان کرده و باید 
برای مرتفع نمودن امورات و مسائل و مشکلات آنها تسهیلگری داشته 

باشند.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی...

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بابل مطرح کرد:

نهضت اتمام پروژه های
 نیمه کاره دانشگاه علوم پزشکی 

بابل در دولت سیزدهم

مدیرکل انتقال خون استان مازندران :

پویش اهدای خــون
 »ناجیان هم خـــون«

 برگزار می شود  

استاندار مازندران: 

عملکرد دولت سیزدهم در احیای واحدهای راکد بی بدیل است

 ناظر گمرکات مازندران  خبرداد:

۳۷ کشور جهان مقصد 
۱۲۰ قلم کالای صادراتی 

مازندران

 معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی مازندران :

تگرگ برداشت بخشی از 
محصولات کشاورزی مناطق 

ییلاقی مازندران را غیرممکن کرد

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی 
مازندران  مطرح کرد:

تشریح شرایط صدور انواع 
گواهینامه موتورسیکلت
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هویت اقوام فرصتی
 برای تقــویت تعلق اجتماعی

*یادداشت/ سید حسن موسوی چلک
نامگذاری روزها به مناسبت های خاص یکی از اقدامات ارزشمندی است که در سطوح بین المللی و ملی انجام 
می شود. از جمله این روزها که بالاخره در جلسه ۸۶۴ مورخ سی ویکم خردادماه سال ۱۴۰۱ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی تصویب و  برای درج در ضمیمه تقویم ابلاغ شد، روز مازندران است.گرچه به همت فعالین حوزه فرهنگ 
و هنر، و فعالین اجتماعی، حدود ۱۵ سال است که در این روز یا هفته، ابتدا در تهران و بعد در استان مازندران 
هستم اما این یادداشت ر ابهانه می کنم به همه این فعالین تجدید ارادت کرده و بابت تلاش های شان سپاسگزاری 
نمایم که برای آبادانی و سربلندی استان و ترویج و تقویت فرهنگ مازندران صادقانه و مسوولانه تلاش کردند. 
از جمله این بزرگواران می توان از زنده یاد فرهود جلالی کندلوسی، جلال فرهنگ مازندران و خالق مجموعه 
پارپیرار یاد کرد که نقشی بی بدیل در نام گذاری این مناسبت داشت. »فرهودی« که این روزها مصادف با ۵۶ 
سالگی ولادت شان هم هست، کسی که در همه حال برای مردم ایران زمین بویژه مازندرانی ها مهربانی، شادی 

و نشاط را آرزو می کرد.
در سال جاری علیرغم هماهنگی های انجام شده برای برگزاری مراسمی که هر ساله توسط موسسه فرهنگی 
هنری پارگیرار و همیاران پارپیرار با همکاری انجمن های مازندرانی مقیم تهران و علاقمندان حوزه فرهنگ وهنر و 
سازمان های مرتبط برگزار می شد، به دلیل شرایط جامعه و درک حال و روز مردم، مثل سال های پیش جشن و مراسم 
فرهنگی در تهران از سوی موسسه فرهنگی هنری پارپیرار برگزار نمی شود ولی بر این باورم که تقویت هویت فرهنگی 
از جمله هویت اقوام فرصتی برای تقویت انسجام و تعلق اجتماعی است و نباید این ظرفیت خاموش شده یا نادیده 
گرفته شود.یکی از موضوع هایی که باید در همه جوامع به آن توجه شود موضوع تقویت هویت فرهنگی است. تقویت 
هویت فرهنگی از جمله فرهنگ اقوام، همبستگی اجتماعی در جامعه را تقویت می کند و علاوه بر آن انسجام اجتماعی 
و نشاط اجتماعی در جامعه را افزایش می دهد. از دیگر مزیت های تقویت هویت فرهنگی، جامعه پذیری مناسب افراد 
است، یعنی وقتی افراد با هویت خودشان آشنا می شوند و جامعه پذیری بهتری صورت می گیرد. هویت فرهنگی شامل 
باورها، زبان و آداب و رسوم و… است و طبیعتاً در چنین جامعه ای افراد مانند درختی که در خاک ریشه دوانده است، 
در مقابل توفان ها مقاوم خواهند بود. بارها در یاداشت ها و سخنرانی ها، و گفت وگوهای مختلف اشاره کردم که باید 
توجه داشته باشیم، بسیاری از مراسم ملی و قومی ما در جهت ترویج ارزش هاست و بار اجتماعی دارند. امروزه در 
برخی از کشورها به عنوان مثال افراد برای نشاط و شادی به همدیگر گوجه فرنگی پرتاب می کنند یا تن به حوادث 
خطرناکی می دهند در حالی که ما مراسم و آیین هایی داریم که ضمن انتقال شادی دارای مفاهیم اجتماعی و فرهنگی 

نیز هستند و باید حفظ شوند.
به امید روزهای بهتر برای میهن عزیزمان ایران

*سرمقاله/ کاوه حاجی علی اکبری
 سال ۱۴۰۱ از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال »تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین« 
نامیده شده است. این نامگذاری همزمان، اهمیت تولید و ضرورت تولید مبتنی بر دانش 
و منجر به اشتغال آفرینی را خاطرنشان می سازد. شهرها در زمانی نه چندان دور مکان 
اصلی تولید صنعتی بودند، اما با تغییرات صورت گرفته در اقتصاد جهانی، دگرگونی 
ساختاری در نظام و سازوکارهای تولید و بروز دغدغه های محیط زیستی، بسیاری از 
صنایع و رسته های تولیدی درون شهری مزیت های سنتی خود را از دست داده و دچار 
تعطیلی شده یا به خارج از شهرها منتقل شدند و مکان آنها در شهرها به عرصه های 

ناکارآمد و رهاشده تبدیل شد.
همزمان با تحولات گفته شده و به ویژه در ۳ دهه گذشته، اصول نوین حاکم بر مناسبات 
اقتصاد جهانی از یک سو و تحولات دانشی و فناورانه از سوی دیگر، چشم اندازی را 
ترسیم کرده اند که در آن، کسب وکارهای نوآورانه و فعالیت های دانش بنیان عهده دار 
اصلی نظام تولید و توزیع خواهند بود؛ موضوعی که در چند دهه اخیر صورت واقعیت 
پیدا کرده و شهرهای برتر در رده بندی جهانی از میزبانان اصلی فعالیت های دانش بنیان 
محسوب می شوند. در حوزه توسعه شهری نیز، بازتوسعه این عرصه ها یکی از مهم ترین 
سیاست ها و برنامه های رویکرد متأخر بازآفرینی شهری به شمار می رود و با توجه به 
ماهیت چندوجهی و درهم تنیدگی ابعاد کالبدی، اجتماعی، اقتصادی و محیطی در این 
رویکرد، اقتصاد شهری، اشتغال و فرایندهای فعالیتی و معیشتی که به شهرها حیات، 

رونق و سرزندگی می بخشند، مورد توجه قرار می گیرد.
در نتیجه، استقبال از استارت آپ ها )شرکت های کارآفرینی نوپا( و کسب وکارهای خلاق 
و دانش بنیان و بهره برداری از ظرفیت های مولد آن ها به یکی از رویکردهای اصلی 
بازآفرینی شهری تبدیل شده و احیای عرصه های ناکارآمد )بازآفرینی فضا( با جایگزینی 
شیوه های معیشتی و تولیدی گذشته )بازآفرینی محتوای فضا( پیوند خورده است.در 
تهران، بازآفرینی عرصه های ناکارآمد در مقیاس شهری و مبتنی بر تولید و اشتغال 
دانش بنیان سابقه زیادی ندارد و برنامه ریزی های عمده در این خصوص بر اساس ماده 
۴۱ برنامه سوم توسعه تهران، از سوی سازمان نوسازی شهر تهران و در قالب تدوین 
مجموعه ای از برنامه های بازآفرینی صورت گرفته است که از مهم ترین آنها می توان 

به برنامه نوسازی خیابان فداییان اسلام )نوفام( و برنامه بازآفرینی بوستان ولایت اشاره 
کرد. در این برنامه ها تلاش شده است با عنایت به موقعیت، ظرفیت و سوابق تاریخی، 
بوستان ولایت و محدوده صنعتی شمال شهرری به عنوان قطب فعالیت های دانش بنیان 
شهر تهران تعریف شوند.یکی از مأموریت های اصلی برنامه نوسازی خیابان فداییان 
اسلام، ایجاد محور جدید کار و فعالیت و عرصه ای نوآور و رقابت پذیر در شهر تهران از 
طریق راه اندازی کسب وکارهای دانش بنیان، نوین و اشتغال زا بوده است که این هدف 
با در نظرگرفتن محدوده ای به وسعت حدود ۲۰۰ هکتار در شمال منطقه ۲۰ محقق 
خواهد شد. این محدوده، با توجه به پیشینه تاریخی و مزیت نسبی فضایی آنکه مرکز 
شکل گیری صنعت در تهران بوده است، نقش پارک علم و فناوری و مرکز استقرار 
فعالیت ها و تولیدات دانش بنیان و نوآور را ایفا خواهد کرد. وجود عرصه ها و فضاهای 
مناسب تولید و اراضی درشت دانه همانند کارخانه چیت ری، چرم ممتاز، چرم مخزنی و 
اطلس بافت و همجواری با شریان های اصلی شهر تهران از مزایای این محدوده است 
که می تواند در خدمت استقرار چندین خوشه فعالیتی دانش بنیان قرار گیرد.این خوشه ها 
در هم افزایی و رقابت با یکدیگر، تولیدات باکیفیت و ارزش آفرین داشته و محدوده را 
به مرکز نوین اشتغال نوآور و دانش بنیان شهر تبدیل خواهند کرد. بوستان ولایت نیز 
یکی از ظرفیت های بی بدیل تحقق شعار سال ۱۴۰۱ است که در منطقه ۱۹ شهر 
تهران واقع شده است.این بوستان با عرصه ای به مساحت ۲۶۸ هکتار، محل احداث 
نخستین فرودگاه شهر تهران بوده است که با توجه به بیانات رهبر معظم انقلاب )در 
تاریخ ۱۷/ ۱۲/ ۱۳۸۹  به عنوان ریه تنفسی شهر، فضایی برای ارتقای تاب آوری و بستر 
مناسبی برای بهبود سطح زیست پذیری و رقابت پذیری شهر تهران در نظر گرفته شده 
است.در برنامه بازآفرینی پیشنهادی این عرصه، مجموعه ای با عنوان »سرای نوآوری 
و خلاقیت« در نظر گرفته شده که حوزه کسب وکارهای نوین بوده و مکان مناسبی را 
برای اشتغال و کارآفرینی دانش بنیان فراهم می آورد. کسب وکارهای نوین این محدوده 
در حوزه های متنوع موضوعی در هماهنگی با کارکرد پیشین مجموعه و نیازهای کنونی 
محله های پیرامون و همچنین در مقیاس شهری فعالیت خواهند کرد. امید است با 
اجرایی شدن ۲ برنامه گفته شده در سال ۱۴۰۱ گام های مؤثری برای تحقق تولید مبتنی 

بر فعالیت های دانش بنیان و اشتغال آفرین در شهر تهران برداشته شود.

بازآفرینی شهـری و تولیـد دانش بنیان
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 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار و رییس ستاد انتخابات مازندران 
انتخابات را اقتدار آفرین و نماد وحدت و اتحاد و انسجام جمهوری اسلامی 
در  مردم  مشارکت  به  مشکلات  از  خروج  برای  کشور  گفت:  و  برشمرد 
انتخابات نیاز دارد.قاسم عزیززاده گرجی  افزود:  مردم همواره در تحولات 
انقلاب اسلامی و قبل از آن نقش آفرینی کردند و این انقلاب خاستگاه 
مردم و به واسطه اراده جدی مردم به وجود آمد و نقش مردم در عرصه 
های مختلف بر خلاف دیگر انقلاب ها مستقیم و موثر می باشد.وی با اشاره 
به اینکه نقش مردم در حوادث و اتفاقات مختلف از جمله دفاع مقدس، 
سیل، زلزله، کرونا، راهپیمایی ها، روز قدس و... همیشه تعیین کننده بوده، 
خاطرنشان کرد: به فرمایش رهبر معظم انقلاب نقش مردم بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی تمام نشدنی است.رییس ستاد انتخابات استان با بیان اینکه 
مردم همواره در حوزه های مختلف فرهنگی، اجتماعی وصنعتی پای کار 
بودند، گفت: هر وقت مردم پای کار بودند، در سایه انسجام و اتحاد آنها 
فعالیت ها و کارهای موثری صورت گرفت.وی با اشاره به فرمایشات رهبری 

که فرمودند؛ "مردم موجب دوام و قوام و عزت و آبروی جمهوری اسلامی 
مسئولیت  مختلف،  صحنه های  در  مردم  اساسی  نقش  افزود:  هستند"، 
و وظیفه مسئولان را دوچندان کرده و باید برای مرتفع نمودن امورات و 
مسائل و مشکلات آنها تسهیلگری داشته باشند.معاون سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی استاندار مازندران خاطرنشان کرد: مسئولان در رابطه با امورات 
مردم هیچ شأنی جز خدمتگزاری ندارند و اگر نگاه خدمت صادقانه به مردم 
داشته باشند، نعمت است و اگر خدای ناکرده این نعمت را قدر ندانند خداوند 
از آنها خواهد گرفت.وی عنوان کرد: مردم مازندران باوجود مشکلات و با 
توجه به فصل کشاورزی در مقایسه با میانگین کشوری حضور حداکثری 
و بهتری در برگزاری انتخابات داشته اند و کمتر از یک هفته به برگزاری 
دور دوم انتخابات ریاست جمهوری باقی مانده و باز هم مردم نقش آفرینی 

خواهند کرد.
گرجی با اشاره به اینکه تعداد ۵۰ هزار نفر در انتخابات هشتم تیر ماه با ستاد 
انتخابات استان همکاری داشته اند، گفت: از این تعداد ۳۰ هزار نفر در قالب 

هیات های اجرایی و عوامل اصلی بودند که مستقیماً با این ستاد همکاری 
کردند.وی افزود: در حوزه امنیت نیز با حضور و تدابیر نیروهای پرتلاش فراجا 
صورت گرفت، انتخابات در نهایت آرامش برگزار شد.رییس ستاد انتخابات 
مازندران تصریح کرد: در این انتخابات فرصت حضور نمایندگان نامزدها نیز 
در سر صندوق های رای و همچنین شمارش آرا فراهم شد.وی تعداد واجدین 
شرایط رای دادن را ۲ میلیون و ۴۸۸ هزارو ۸۷۸ نفر اعلام کرد و گفت از 
این تعداد یک میلیون ۴۳ هزارو ۵۷۰ نفر آرای خود را به صندوق ها انداختند.

گرجی با اشاره به اینکه مرحله دوم انتخابات نیز با همان ترکیب هشتم تیر 
ماه برگزار می شود، گفت؛ شعبات اخذ رای نیز تغییری نخواهند داشت و فقط 
دستگاه های احراز هویت بروز رسانی می شوند. رای گیری چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در مازندران روز هشتم تیر همزمان با سراسر 
کشور در ۲ هزار و ۵۴۲ شعبه ثابت و ۶۸۶ صندوق سیار با فعالیت نزدیک به 
۶۰ هزار نفر از عوامل اجرایی برگزار شد که یک میلیون و ۴۳ هزار و ۵۷۰ 

نفر در مازندران پای صندوق های رای رفتند./میری

رییس ستاد انتخابات مازندران:

کشور برای خروج از مشکلات به مشارکت مردم در انتخابات نیاز دارد

 معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی مازندران با بیان این که 
بارش تگرگ پنجم تیرماه در کمترین زمان ممکن بیشترین خسارت را 
به محصولات زراعی و باغی مناطق ییلاقی و بالادست استان زده است، 
گفت: بررسی های میدانی نشان می دهد بخش زیادی از محصول سیب، 
گلابی ، گیلاس ،آلبالو و همچنین گندم و جو قابل برداشت نیست.بارندگی 
های سیل آسا از حوالی ساعت ۲۰ و ۳۰ دقیقه سه شنبه پنجم تیر پس از 
بارندگی های شدید در مناطقی از ارتفاعات مازندران از جمله سوادکوه ، دو 
دانگه و چهار دانگه و کیاسر ساری جریان های سیلابی ایجاد شد و خساراتی 
بر جا گذاشت. طبق آمار هواشناسی بیش از ۶۰ میلی متر بارندگی از روز 

چهارشنبه تا صبح پنجشنبه در مناطق مختلف مازندران ثبت شد.
هادی باقری  توضیح داد: این بلای طبیعی خسارت جبران ناپذیری به باغ 
های گیلاس و سیب منطقه کیاسر و لاریجان آمل زده است و باغداران 
نسبت به این موضوع بسیار نگران هستند.وی با بیان این که همچنین 
بارندگی شدید سطح وسیعی از اراضی کشاورزی زیر کشت جو و گندم 
منطقه بالا دست استان را نیز تخریب کرده است، افزود: به دلیل خوابیدگی 

ساقه های گندم و جو برداشت این محصولات را غیر اقتصادی کرده است.
وی با اشاره به این که شخص استاندار و رییس سازمان جهاد کشاورزی 
مازندران از مناطق آسیب دیده ناشی از سیلاب و تگرگ بازدید کردند، 
ادامه داد: بر اساس گزارش  بازدیدهای انجام شده برآورد خسارت سیل برای 
تصمیم گیری در خصوص حمایت های دولتی به مراجع کشوری ارسال و 

پیگیری های لازم جهت بازسازی مناطق آسیب دیده در جریان است.
به بخش کشاورزی روستاهای دودانگه، چهاردانگه،  وی درباره خسارت 
سوادکوه و سایر مناطق استان توضیح داد:  اگرچه تاکید بیمه گذار بر بیمه 
کشاورزی است ولی حسب تاکید استاندار مازندران مقرر شد از بند ظ تبصره 

هفت خسارت به کشاورزان جبران می شود.
طبق آمار رسمی معاونت باغبانی سازمان جهاد کشاورزی مازندران این 
استان سه هزار هکتار باغ گیلاس دارد که از این میزان یک هزار و ۸۷۵ 
هکتار محصول می دهد و بقیه در وضعیت نهال قرار دارد.برداشت گیلاس 
درمازندران از نیمه دوم خرداد آغاز و تا آخر تیر ادامه دارد که بخشی از 
محصول تولید شده به صورت تازه خوری روانه بازار مصرف و بخشی دیگر 

به کارخانه های صنایع تبدیلی فرستاده می شود.متوسط برداشت گیلاس 
در مازندران ۱۶ تن در هر هکتار است.باقری با توضیح این نکته که تعیین 
میزان خسارات وارده به مزارع گندم در شهرستان های بهشهر ، گوگاه و 
نکا از سوی گروه های کارشناسی سازمان جهاد کشاورزی ، مرکز تحقیقات 
و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی و مدیریت شعب بانک کشاورزی در 
حال انجام است، گفت:همچنین ورود گل و لای ناشی از سیلاب به اراضی 
شالیزاری منطقه دو دانگه ساری خسارت زیادی زده است.وی تصریح کرد: 
طبق بررسی های اولیه، سیل به حدود یکهزار هکتار از شالیزارهای چندین 

روستاهای دو دانگه ساری خسارت وارد کرده است.
به  سیل  گفت:  مازندران  کشاورزی  جهاد  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 
شالیزارهای مناطق خوش نشان، سیاهدشت، دشت وزوار، کرچا، علی آباد 

دودانگه ساری از ۲۵ تا ۱۰۰ درصد خسارت وارد کرده است،
وی ادامه داد:  در برخی از این اراضی شالیزاری، عدم لایروبی انهار، کانال ها، 
سردهنه های انهار و عدم رعایت حریم انهار و رودها به عنوان عامل اصلی 

خسارات وارده تشخیص داده شده است./مائده فرخی

 معاون تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی مازندران :

تگرگ برداشت بخشی از محصولات کشاورزی مناطق ییلاقی مازندران را 
غیرممکن کرد

 ناظر گمرکات مازندران از صادرات بیش از ۱۲۰ قلم کالا طی سه ماهه 
داد.به  خبر  جهان  کشور  مقصد ۳۷  به  استان  گمرکات  از  سالجاری 
امیر  مازندران،  استان  گمرکات  نظارت  حوزه  عمومی  روابط  گزارش 
جمشیدی گفت: طی سه ماهه سال ۱۴۰۳، ۵۱۵ هزار تن کالا به ارزش 
۸۸ میلیون و ۵۷۷ هزار دلار از طریق گمرکات مازندران از کشور صادر 

شده است.
وی با اشاره به صادرات بیش از ۱۲۰ قلم کالا از پنج گمرک نوشهر، 
امیرآباد، فریدونکنار، ساری و آمل عمده ترین آن را از نظر ارزش فرآورده 
های لبنی به ارزش ۲۸ میلیون دلار، سیمان با ارزش ۱۲ میلیون دلار، 
فلزات معمولی و مصنوعات با ارزش ۱۱ میلیون دلار، مواد پلاستیکی با 
ارزش ۱۰ میلیون دلار و مصنوعات و محصولات از مواد معدنی با ارزش 
۴ میلیون دلار بیان کرد و گفت: این میزان صادرات نسبت به مدت 
مشابه سال ۱۴۰۲ از نظر وزنی ۵۲ درصد و از نظر ارزشی ۱۴ درصد رشد 

را نشان می دهد.جمشیدی در مورد مهم ترین مقاصد صادراتی گمرکات 
مازندران گفت: عراق با واردات ۳۵ هزار تن کالا به ارزش ۳۳ میلیون و 
۷۷۹ هزار دلار اولین مقصد صادرات کالاهای مازندران، روسیه با ۳۸۰ 
هزار تن به ارزش ۲۵ میلیون و ۶۴۱ هزاردلار، ترکمنستان با ۲۷هزار تن 
به ارزش ۸ میلیون دلار، قزاقستان با ۴۹ هزارتن به ارزش ۵ میلیون دلار 
و ترکیه با ۲ هزار تن به ارزش ۲میلیون دلار پنج کشوری بودند که در 
مجموع بیش از ۴۹۳هزار تن کالا به ارزش ۶۷۴میلیون دلار از گمرکات 
و  وزن  فوق ۹۶ درصد  به کشورهای  کردند. صادرات  وارد  مازندران 
۸۳درصد ارزش کل صادرات گمرکات مازندران را به خود اختصاص 
داده است.مازندران سه بندر شامل بنادر امیرآباد بهشهر، منطقه ویژه 
اقتصادی نوشهر و فریدونکنار است.منطقه وِیژه اقتصادی بندر نوشهر با 
بیش از ۸۰ سال به گستره ۸۸ هکتار و دارا بودن ۱۱ پست اسکله تجاری 
و خدماتی و تجهیزات مدرن بندری و دریایی از ظرفیت مناسبی برای 

تخلیه و بارگیری انواع کالا ها و پذیرش کشتی های تجاری با ظرفیت 
بالغ بر ۶ هزار و ۵۰۰ تُن برخوردار است.اداره کل بنادر و دریانوردی 
مازندران در منطقه ویژه اقتصادی نوشهر مستقر است و بندر فریدونکنار 
هم زیر مجموعه این اداره کل است.بندر فریدونکنار حدود ۵۵ هکتار 
وسعت دارد و به عنوان نخستین بندر خصوصی شمال کشور در پی 
گسترش مبادلات بازرگانی با کشورهای حاشیه دریای خزر به شمار 
می رود.این بندر از طریق جاده های هراز و فیروزکوه نزدیکترین بندر به 
مرکز کشور بوده و عمده فعالیت آن به عنوان بندر چند منظوره در زمینه 
تخلیه و بارگیری فراورده های نفتی، غلات و کالاهای عمومی است و 
با ۲ پست اسکله سالانه ظرفیت بارگیری و تخلیه حدود ۷۰۰ هزار تن 
کالا را دارد.شهر بندری نوشهر در فاصله ۲۰۰ کیلومتری پایتخت قرار 
دارد. بندر نوشهر در اردیبهشت ماه سال ۹۰ با تصویب مجلس شورای 

اسلامی به منطقه ویژه اقتصادی تبدیل شد./حاجیان

 ناظر گمرکات مازندران  خبرداد:

۳۷ کشور جهان مقصد ۱۲۰ قلم کالای صادراتی مازندران

مدیر دفتر مشارکت های مردمی و طرح های زودبازده شرکت آب منطقه ای مازندران :

۴۰ سردهانه کشاورزی خسارت دیده 
سیل اخیر در مازندران بازسازی شد

مدیر دفتر مشارکت های مردمی و طرح های زودبازده شرکت آب منطقه ای مازندران گفت: عملیات 
بهسازی سردهانه های کشاورزی در مناطقی که از سیل های اخیر آسیب دیدند توسط این شرکت 
در حال انجام است و طی روزهای اخیر نیز ۴۰ مورد آن بازسازی شد.به گزارش روابط عمومی 
شرکت آب منطقه ای مازندران، رضا رسولی اظهار کرد: بارش های شدید چند روز اخیر خسارت 
های زیادی را به سردهانه های سنتی کشاورزی وارد آورد که با توجه به قرار داشتن در فصل 
کشاورزی مشکلاتی را برای کشاورزان در توزیع آب مورد نیاز کشتزارها ایجاد کرد، به همین 

منظور رفع مشکلات موجود و عملیات بهسازی سردهانه ها به سرعت در دستور کار قرار گرفت.
به گفته وی، در بخش چهاردانگه شهرستان ساری بیش از ۱۰۰ سردهانه کشاورزی وجود دارد 
که نزدیک به ۹۰ مورد آنها در سیل اخیر تخریب شد.رسولی از استقرار ۶ دستگاه بیل مکانیکی 
و ۲ دستگاه لودر برای بازسازی سردهانه های خسارت دیده از سیل در چهاردانگه، کجور، بلده و 
سوادکوه خبر داد و خاطرنشان کرد: در بلده، کجور و سوادکوه نیز خساراتی از این دست وارد شده 
که اقدامات اولیه برای بهسازی سردهانه ها انجام شد و در تلاش هستیم تا با بضاعت و امکانات 
موجود در کمترین زمان زیرساخت های آبیاری را بهسازی کنیم.وی افزود: استاندار و مدیرکل 
مدیریت بحران مازندران نیز طی روزهای اخیر بازدیدی از روند بهسازی سردهانه های سنتی 
خسارت دیده و بازسازی آنها در بخش چهاردانگه ساری و همچنین عملیات بهسازی بستر رودخانه  
در شهرستان سوادکوه داشتند.مدیر دفتر مشارکت های مردمی و طرح های زودبازده شرکت آب 
منطقه ای مازندران خاطرنشان کرد: نزدیک به ۳۵۰ سردهانه از حدود ۲ هزار سردهانه کشاورزی 
استان تا کنون مدرن سازی و بتنی شده و یک  هزار و ۶۵۰ سردهانه همچنان سنتی هستند 
که برای بتنی و مدرن کردن آنها به ۵۰ هزار میلیارد ریال اعتبار نیاز است.به گفته رسولی، این 
سردهانه ها توان تنظیم حدود ۲ میلیارد متر مکعب آب رودخانه  و نهرهای استان را دارند و ۷۵ هزار 
هکتار از کشتزارهای مازندران را سیراب می کنند.سیلاب های اخیر در مازندران که اوج آن پنجم 
تیرماه جاری رخ داد مناطق مختلف استان را درگیر کرد و اکنون با فروکش کردن سیلاب، آثار 
خسارت های وارده ناشی از این حادثه طبیعی که بر زیرساخت های آب، برق،  گاز،  راه،  زمین های 

کشاورزی و منازل مسکونی وارد آمده، رخ نمایی می کند.

پاکسازی ۵۶ روستای سیل زده شهرستان سوادکوه با تلاش دستگاه های امدادی ادامه دارد.محمدی مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری مازندران با اشاره به وقوع سیل در محور سوادکوه و منطقه پل سفید که عصر سه شنبه ۵ تیر ۱۴۰۳ رخ داده بود 
گفت: هم اکنون پاکسازی جاده ها و معابر مناطق سیل زده از گل و لای و جمع آوری سنگ های جاده ادامه دارد.او افزود: در 
سیل اخیر ۸ واحد مسکونی احداثی، بیش از ۱۲۶ واحد مسکونی تعمیری، ۲۶ واحد تجاری، ۲۷ واحد دامی و ۱۳ واحد طیور 

خسارت دیدند.

محمدی گفت: در حال حاضر برآورد های اولیه از خسارت هزار میلیارد تومانی به بخش های مختلف جاده ای، کشاورزی، 
منازل مسکونی و سایر حکایت دارد، البته برآورد خسارت ها به طور دقیق در حال انجام است.مدیرکل مدیریت بحران مازندران 
با اشاره به اینکه امدادرسانی در مناطق سیل زده استان کماکان تداوم دارد، افزود: ۱۲ روستا در شرایط حاد قرار داشتند که با 
خدمات رسانی از حالت اضطرار خارج شدند.دادبود سرپرست معاونت عمرانی استانداری مازندران هم گفت: درخواست اعتبار 

به هیات دولت داده شد تا بر اساس ارزیابی های انجام شده، اعتبار لازم تخصیص داده شود.

مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران  خبرداد:

پاکسازی ۵۶ روستای سیل زده سوادکوه در حال انجام

راهکارهای جلوگیری از گزش پشه 
»آئدس« ناقل بیماری تب دنگی

 بیماری "تب دنگی" به گفته پزشکان و کارشناسان امر پیشگیری و درمان از بیماری ها در 
صورت رعایت نکردن نکات بهداشتی می تواند موجب ابتلا افراد به این بیماری می شود که در 
این زمینه راهکارهای مقابله با پشه »آئدس« به عنوان عامل انتقال بیماری حائز اهمیت است. 
تهوع، استفراغ، استخوان درد شدید، بدن درد از علائم تب دنگی ناشی از گزش پشه آئدس 
هستند.این بیماری انتقال انسان به انسان ندارد و فقط از گزش پشه آئدس به انسان منتقل می 
شود. این پشه برای اولین بار در سال ۹۸ در شهرستان بندرلنگه استان هرمزگان شناسایی شد و 
اقدامات برای جلوگیری از گسترش زیست بوم این پشه در کشور از همان زمان آغاز شد.بخش 
عمده این میزان ابتلا احتمالا مرتبط با سفرهای هموطنان مان به کشورهای حاشیه خلیج فارس 

است که به دلیل شرایط جوی و سیل های اخیر، بیماری تب دنگی در آنها طغیان کرده است.

 مازندران که مدتهاست عنوان دومین استان پیر کشور را یدک می کشد در حالیکه تصور می شد این استان دیگر 
رنگ جوانی جمعیت را نبیند همسو با سیاست های دولت سیزدهم و با اجرایی کردن قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت توانسته تا حدودی قد خمیده جمعیت استان را ترمیم کند و با نگاهی به دستاوردهای این حوزه به 
نظر می رسد روزهای روشنی در انتظار جمعیت استان باشد. آیت الله شهید رئیسی از همان ابتدای تشکیل دولت 
سیزدهم اعلام کرد که »توسعه خدمات ناباروری از برنامه های قطعی دولت است و اکنون با ورق زدن کارنامه 
دولت در این حوزه نشان می دهد که وعده های رئیس جمهور شهید از پرداخت هزینه درمان ناباروری گرفته تا 
راه اندازی مراکز درمان آن در مازندران استانی که در شیب تُند کاهش جمعیت قرار داشت،   اجرایی شده است.

تا پیش از این، بسته حمایت از زوج های نابارور هم وجود داشت. به این معنی که اعتبارات درمان ناباروری در 
اختیار وزارت بهداشت قرار می گرفت، اما اکنون با محقق شدن بیمه درمان ناباروری، سازمان بیمه سلامت به 
عنوان نهاد متولی انجام این کار مشخص شده و هزینه های درمان نازایی را می پردازد.به این ترتیب ۹۰ درصد 
از هزینه های لازم برای فرزنددار شدن، از دوش مردم برداشته شد و به بیمه محول شده است که افزایش توان 
مالی زوج ها برای درمان ناباروری از دستاوردهای آن به شمار می رود.در این طرح سازمان بیمه سلامت مکلف 
است براساس تکالیف قانونی از زوج های نابارور با هدف اجرای سیاست های جمعیتی حمایت کند.البته پوشش 
بیمه ای هزینه های درمان ناباروری و زایمان در بند سوم سیاست های کلی جمعیت ابلاغی رهبر معظم انقلاب 
در سال ۱۳۹۳ مورد تاکید قرارگرفته است؛ ضمن اینکه در قانون برنامه ششم توسعه نیز تمهیدات لازم درقالب 

بودجه تکلیف شده است.
توجه به این قوانین و به دنبال آن تاکید بر اجرای سیاست های جمعیتی سبب شد که در قانون بودجه سال 
۱۴۰۰ بیمه درمان ناباروری تصویب و دولت مکلف به پوشش ۹۰ درصدی هزینه های سه دوره کامل یکی از 
روش های درمان ناباروری برای زوجین نابارور شود.اینکه وضعیت جمعیت مازندران چگونه است براساس آمار و 
داده های نهادهای مرتبط مازندران جزو ۲ استان اول کشور از حیث پیری جمعیت است و بعد از گیلان پیرترین 

استان کشور به شمار می رود.
سرعت پیری جمعیت مازندران هم اکنون آنچنان بالاست که میانگین های کشوری را در نوردیده است به 

طوریکه میانگین جمعیت سالمندی کشور حدود ۱۰ درصد است و این رقم در استان ۱۵ درصد است و متاسفانه 
مازندران در این حوزه جزو استان عنوان دار کشور به شمار می رود و با نگاهی به آمارهای موجود این مساله دور 
از ذهن نیست که ناقوس پیرترین استان های برای چند سال آینده مطمنا برای مازندران نواخته خواهد شد.در 
کنار همه جریان پُرافت و خیز وضعیت جمعیت در مازندران،  مسوولان حوزه بهداشت و درمان استان در راستای 
اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت توانسته اند به دستاوردها و نتایج خوبی برسند که روزنه های 

امید برای مقابله با کاهش جمعیت در آینده به شمار می رود.

رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران در خصوص اقدامات انجام شده برای اجرای 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و نیز دستاوردهای بدست آمده در این استان توضیح داد:  برای اجرای 
این قانون به هر نهادی وظایف محول شد تا وظایفی به هر نهادی محول شده است تا روند کاهش جمعیت 
استان متوقف کنند و به سمت افزایش جمعیت پیش بروند.فرهاد غلامی افزود:  طی سالهای ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ 
رشد جمعیت در مازندران منفی پنج درصد بود و وضعیت استان از نظر این شاخص در کشور وضعیت خوبی 
نداشت.وی ادامه داد: با اقدامات انجام شده برای رفع رشد منفی جمعیت در مازندران از سال ۱۴۰۱ تا انتهای 
سال ۱۴۰۲ این نرخ رشد جمعیت به مفنی ۹ دهم درصد رسیده است که نشان دهنده بهبود وضعیت جمعیت 
در این استان است.رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران با تصویرسازی از وضعیت 
جمعیت مازندران در صورت تداوم روند رشد منفی پنج درصدی گفت که اگر با همین روند جمعیتی پیش می 

رفتیم مازندران طی سالهای آینده با کاهش قابل ملاحظه جمعیت مواجه می شد.
وی توضیح داد:  دولت سیزدهم برای رفع این معضل اجتماعی در مازندران به اقدامات زیرساختی دست زد که 
از آن جمله راه اندازی ۲ درمان ناباوری سطح سه دولتی در این استان است که برای ارائه خدمات مطلوبتر به 
صورت ۲ شیفت صبح و عصر فعالیت دارند.غلامی همچنین گفت:  مرکز درمان ناباروری بیمارستان امام خمینی 
)ره( ساری که تا پیش از این فعالیت داشته با تزریق اعتبارات دولتی تجهیز و نوسازی و در حال مشغول فعالیت 
به مراجعه کنندگان است.وی اضافه کرد: علاوه بر فراهم کردن این امکانات زیرساختی در قالب مراکز درمان 
ناباروری دولتی،   ارائه خدمات مشاوره فرزندآوری به ۵۵۰ هزار زوج از دیگر اقدامات صورت گرفته در مازندران 
است.رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران از اجرای طرح غربالگری در بانوانی که 
در سنین باروری قرار دارند به دیگر اقدام صورت گرفته در راستای اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت برشمرد.وی گفت : در همین زمینه ۵۴۰ هزار زن مازندران که در سنین ۱۵ تا ۵۴ سال یعنی سن باروری 
قرار دارند غربالگری شدند که از میان آنان ۱۱ هزار زن با علائم نابارور اولیه شناسایی و به مراکز درمان ناباروری 
معرفی شدند.به گفته غلامی با اقدامات و حمایت های درمانی دولت سیزدهم به زوج های نابارور خوشبختانه 

۶۰۰ مورد باروری در این مدت در مازندران رخ داد و ۲۵۰ نوزاد متولد شدند./قنبری

دست پرُ دولت سیزدهم در جلوگیری از کاهش جمعیت مازندران

آزاد سازی اراضی ملی در منطقه بندپی 
شرقی شهرستان بابل

۲۲۰۰ مترمربع از اراضی ملی در منطقه بندپی شرقی شهرستان بابل رفع تصرف شد.روابط 
عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مازندران ساری اعلام کرد: بر اساس وظیفه 
ذاتی نیرو های یگان حفاظت منابع طبیعی انجام یک فقره تبصره ذیل ماده ۵۵ به مساحت 
تقریبی ۲۲۰۰ متر مربع از ید متجاوزین خارج و اعاده به وضع سابق گردید این ماموریت با 
حضور نیرو های یگان حفاظت منابع طبیعی واحد بندپی شرقی و نیرو های حفاظت شرکتی در 
مورخه دهم تیر ماه انجام شد.هموطنان گرامی میتوانند در صورت مشاهده وقوع هرگونه تخلف 
در حوزه منابع طبیعی از قبیل قطع و حمل چوب آلات جنگلی، برداشت و حمل گیاهان مرتعی، 
برداشت و حمل محمولات فرعی جنگلی )چلم، خزه، سرخس و...( تصرف و تخریب اراضی ملی 
و حریق در عرصه های جنگلی و مرتعی را با شماره های ۲۴ ساعته امداد جنگل و مرتع ۱۵۰۴ 

و ۱۳۹ در میان بگذارند.
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 استاندار مازندران عملکرد و اقدامات دولت مردمی سیزدهم 
و  و صنعتی  تولیدی  واحدهای  به  تسهیلات  پرداخت  در 
احیای بنگاه های اقتصادی راکد و نیمه فعال در کشور و از 
جمله در این استان را بی بدیل توصیف کرد و گفت: با اتخاذ 
راهکار درست و اصولی، باید دستاوردهای این دولت خدوم 

در بخش های مختلف را برای مردم بازگو کنیم.
و  اشتغال  اقتصادی،  کارگروه  جلسه  در  نوری  یوسف   
رئیس  اقدامات  اینکه  به  اشاره  با  استان  سرمایه گذاری 
جمهور شهیدمان آیت الله سیدابراهیم رئیسی دستاورهای 
افزود:   ارمغان داشت،  به  برای کشورمان  را  بزرگی  بسیار 
دیپلماسی فعال، پرداخت تسهیلات و تامین منابع مالی مورد 
نیاز، زیرپوشش قرار گرفتن شمار زیادی از مردم از مزایای 
تامین اجتماعی، احیای واحدهای تولید و صنعتی راکد و 
یا نیمه فعال و افتتاح و بهره برداری از چندین طرح های 
بزرگ عمرانی به عنوان بخش کوچکی از اقدامات شاخص 

دولت سیزدهم است.
تبیین دستاورهای بزرگ دولت سیزدهم در  لزوم  بر  وی 
بخش های مختلف در جامعه تاکید کرد و اظهار داشت: 
احیای  برای  کوششی  و  تلاش  هیچ  از  مردمی  دولت 
واحدهای صنعتی و تولیدی راکد و یا نیمه فعال دریغ نکرد 

و این روند همچنان نیز ادامه خواهد داشت.
حمایت از سرمایه گذاران خارجی رویکرد اصلی 

دولت
و  رویکردها  از  را  خارجی  گذاران  از سرمایه  وی حمایت 
سیاست های اصلی دولت مردمی سیزدهم عنوان کرد و 
افزود: باید با اتخاذ راهکار درست و اصولی و فراهم کردن 
مقدمات لازم و رفع مشکلات، زمینه جلب و جذب بیشتر 

سرمایه گذاران خارجی در این استان را فراهم کرد.
مقام عالی دولت در مازندران با بیان اینکه باید با فراهم 
کردن زیرساخت های مورد نیاز و در یک فضای باز، زمینه 
جلب و جذب بیشتر سرمایه گذاران بخش خصوصی فراهم 

شود، خاطرنشان کرد: برای سرمایه گذاران بخش خصوصی 
باید تمهیداتی در نظر گرفته شود تا علاوه بر برخورداری از 
شرکای خارجی و استفاده از تسهیلات ارزی، زمینه صادرات 
کالاهای تولیدی در داخل کشورمان نیز به دیگر کشورها 
فراهم شود.استاندار مازندران بر لزوم تهیه زنجیره تامین و 
همچنین انتقال دانش برای ایجاد سرمایه گذاری در بخش 
های مختلف تاکید کرد و گفت: با توجه به ظرفیت های 
فراوان در بخش های مختلف این استان، باید نسبت به 
فراخوان برای جلب و جذب سرمایه گذاران بخش خصوصی 
اقدام کرد.نوری با عنوان اینکه سرمایه هایی که در بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی از بین رفته باید شناسایی و احیا 
شود، اظهارکرد: از یکهزار و ۷۲۰ میلیارد ریالی که برای 
تحقق رشد اقتصادی مازندران در نظر گرفته شده، حدود 

۳۵۰ هزار میلیارد ریال سهم بخش کشاورزی است.
وی با اشاره به وجود ظرفیت های فراوان در مازندران برای 

کشت گیاهان دارویی، تصریح کرد: در حالی که بزرگترین 
واقع شده  در سلمانشهر  دارویی  گیاهان  فرآوری  شرکت 
است، اما مواد مورد نیاز این واحد تولیدی از دیگر استان 
های کشور تامین می شود.این مقام مسئول ادامه داد: باید با 
اتخاذ راهکار درست و اصولی و با درنظر گرفتن ملاحظات 
زیست محیطی، حتی در مناطق حفاظت شده نیز با رعایت 
استانداردهای لازم، نسبت به فراخوان سرمایه گذاری در این 

مناطق اقدام شود.
لزوم تقویت ناوگان لجستیکی برای بهبود 

وضعیت صادرات
استاندار مازندران، کشورهای همسایه حاشیه دریای خزر 
استان  این  برای  بزرگ  ظرفیت  یک  را  "سی آی اس"  و 
توصیف کرد و گقت: بخش خصوصی می تواند در بازسازی 
و تجهیز ناوگان حمل و نقل با استفاده بیشتر از فناوری های 
نو سرمایه گذاری کند که این امر به طور حتم بهبود وضعیت 

از  حمایت  داشت.نوری،  خواهد  همراه  به  نیز  را  صادرات 
شرکت های لجستیکی را از رویکردهای اصلی دولت عنوان 
کرد و گفت: لجستیک موضوعی تجملی و ویترینی نیست 
بلکه نیاز کشور برای توسعه است و باعث کاهش قیمت 
کالا و خدمات می شود.وی با عنوان اینکه اگر بخش های 
مختلف با هم اتصال نداشته باشند و تحت تصمیم گیری 
اظهارکرد:  می یابد،  افزایش  کالا  قیمت  نباشند،  واحد 
لجستیک باعث استفاده بهینه از فرصت ها و منابع می شود 
و محصولات با قیمت تمام شده کمتری به بازار عرضه 

خواهد شد.
فراهم کردن زمینه حضور حداکثری مردم در 

انتخابات
استاندار مازندران در بخش دیگر سخنان بر لزوم فراهم 
کردن زمینه حضور حداکثری مردم در انتخابات پیش رو 
تاکید و گفت که هر چقدر انتخابات با مشارکت حدامثری 
مردم برگزار شود، به همران میزان نیز بر اقتدار کشورمان 
افزوده خواهد شد.نوری، نقش دستگاه های اجرایی استان 
برای فراهم کردن زمینه حضور بیشتر مردم در انتخابات 
ریاست جمهوری را ممتاز و اثرگذار توصیف کرد و گفت 
که دستگاه های اجرایی باید با صدور فراخوان، مردم را به 
مشارکت گسترده در این رویداد مهم سیاسی کشورمان 
ترغیب و تشویق کنند.وی با عنوان اینکه رعایت عدل 
از  بیش  توجه  مورد  باید  انتخابات  فضای  در  انصاف  و 
تبلیغات،  و  انتخابات  فضای  در  افزود:  گیرد،  قرار  پیش 
زیادی علیه دولت سیزدهم صورت گرفت  نمایی  سیاه 
و این در حالیست که در این دولت مردمی، زمینه رشد 
و توسعه در بخش های مختلف کشور فراهم شد.وی، 
امنیت، سلامت، مشارکت و رقابت را چهار راهبرد اصلی 
در انتخابات عنوان و بر لزوم انتخاب کاندیدای اصلح تاکید 
کرد و گفت که مردم باید در جریان اقدامات و عملکرد 

دولت سیزدهم قرار بگیرند./مدرسی

استاندار مازندران: 

عملکرد دولت سیزدهم در احیای واحدهای راکد بی بدیل است

سازمان  گفت:  وزیر صمت  معاون 
ابزاری  صنعتی  های  شهرک 
تشخیص  ابتدا  همان  از  که  ندارد 
یا  دلالی  نیت  زمین  خریدار  دهد 
به دلایل  اگر  اما  دارد؛  تولید  نیت 
نگیرد،  صورت  تولید  غیرمعقول 
زمین پس گرفته می شود.فرشاد 
مقیمی مدیرعامل سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی در 
شهرک های  زمین  فروش  مورد 
صنعتی به دلالان اظهار کرد: کسی 
که به ما برای خرید زمین مراجعه 
را  لازم  مجوزهای  حتماً  می کند 
دارد؛ ما صادرکننده جواز نیستیم 
هستیم.وی  جوازها  پذیرنده  بلکه 
دلایل  به  بنا  است  ممکن  افزود: 
متعددی برخی از این افراد نتوانند 
توسعه  بر  مبنی  خود  برنامه های 
زمین و ساخت شرکت و کارخانه را 
پیاده کنند؛ در این صورت سازمان 
می تواند این زمین ها را پس بگیرد 
افرادی که قصد کار تولیدی  و به 
را  زمین  البته  کنند.  واگذار  دارند 
فوراً پس نمی گیریم بلکه ابتدا تمام 
جوانب مربوط به عدم پیشرفت کار 
در  سرمایه  نبود  از  اعم  زمین  در 
گردش، مشکلات بازاریابی و… را 
بررسی می کنیم و در صورتی که به 

این نتیجه برسیم که مالک فعلی 
توان انجام کار تولیدی ندارد، زمین 
پس گرفته می شود.مقیمی در پاسخ 
به این سوال که طبق گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس، برخی از افراد 
صرفاً با اهداف دلالی در شهرک های 
گفت:  خرند،  می  زمین  صنعتی 
ابتدا  در  که  ندارند  ابزاری  سازمان 
که  شود  متوجه  و  بگذارد  سنجه 
می  را  زمین  نیتی  چه  با  خریدار 
خرد. ضمن اینکه قانون بهبود فضای 
کسب و کار تاکید دارد هر فردی 
که خواهان اخذ جواز برای احداث 
صنعتی  شهرک های  در  کارخانه 
است باید بلافاصله جواز را بگیرد؛ 
پس هر کسی می تواند جواز بگیرد 
اما نیتی غیر از تولید داشته باشد. 
در اینجا سازمان ابزاری از این جهت 
تشخیص  ابتدا  همان  از  که  ندارد 
دهد خریدار نیت دلالی دارد یا نیت 
تولید.معاون وزیر صمت با یادآوری 
در  زمین  اخذ  برای  معمولاً  اینکه 
طریق  از  صنعتی  شهرک های 
باید  الکترونیک  واگذاری  سامانه 
اقدام شود، گفت: هر کسی که جواز 
داشته باشد به عنوان فعال اقتصادی 
شناخته می شود و محترم است اما 
متوجه  زمین  واگذاری  از  بعد  اگر 

و  غیرمعقول  دلایل  به  فرد  شویم 
غیرمنطقی نتواند نسبت به تولید 
می کنیم. ید  خلع  کند،  اقدام 

غضنفری  حسن  سید  همچنین 
معاون برنامه ریزی سازمان صنایع 
کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
نیز چندی پیش در رابطه با دلالی 
زمین در شهرک ها ضمن اشاره به 
اینکه دلالی در شهرک های صنعتی 
صرفه اقتصادی ندارد، به مهر گفته 
قرارداد  فردی  با  »وقتی  که  بود 
منعقد می کنیم همزمان یک برنامه 
اخذ  هم  طرح  اجرای  زمانبندی 
تک  صورت  به  طرح ها  می شود؛ 
به تک در کمیته پایش مستقر در 
شرکت های استانی بررسی می شود. 
اگر طرحی از برنامه زمانبندی خود 
عقب افتاده باشد، با حضور سرمایه 
گذار دلایل عقب افتادگی را بررسی 
بررسی های  از  پس  اگر  می کنند. 
انجام شده مشخص شد طرح توجیه 
زمانبندی  برنامه  تطویل  با  دارد 
برنامه  اگر  اما  می شود.  موافقت 
توجیه نداشته باشد یا متقاضی را 
انصراف دهد  متقاعد می کنند که 
و یا اینکه خلع ید صورت می گیرد. 
بر همین مبنا هم در سال ۱۴۰۲ 
حدود یک هزار هکتار از اراضی از 

شد.  گرفته  بازپس  مسیر  همین 
بنابراین کمیته پایش برای ارزیابی 
طرح ها  زمان  افتادگی ها  عقب  و 
داریم که اگر طبق زمان پیش نرود 
تذکرات لازم با توجه به زمان بندی 
و پیشرفت فیزیک خواهیم داشت 
دیگر  طرح  با  طرح  هر  البته  که 
متفاوت خواهد بود.«گفتنی است، 
مرکز پژوهش های مجلس چندی 
پیش در گزارشی تاکید کرده بود که 
»بسیاری از نقصان ها و موانع کسب 
شهرک های  در  مستقر  کارهای  و 
سیاست گذاری  نبود  به  صنعتی، 
این  و  بازمی گردد  ایران  در  زمین 
فلج  اصلی  عوامل  از  یکی  نقصان 
شدن کل تولید است. از جمله در 
شهرک های صنعتی در حال حاضر، 
سرمایه ای  کالای  یک  به  زمین 
تبدیل شده، نه کالای مصرفی و در 
این وضعیت صنعتگر یا هر فرد دیگر 
با هدف صرف خرید زمین و کسب 
اقدام  زمین،  فروش  از  آتی  سود 
می کند و نه با انگیزه تولید؛ به ویژه 
آنکه در حال حاضر در ایران می توان 
عوارض  یا  مالیات  پرداخت  بدون 
با  صنعتی  شهرک  در  را  زمین ها 
اهداف سوداگرانه احتکار کرد و به 

فروش رساند.

معاون وزیر صمت خبرداد:

ابزاری برای شناسایی دلالان زمین نداریم؛ 
خلع ید زمین های غیرفعال

رییس سازمان خصوصی سازی گفت: تاکنون ۲ 
هزار و ۵۰۰ ملک مازاد دولت شناسایی شده که 
این سازمان در تلاش است که این میزان را به ۴ 
هزار ملک برساند. ابراهیم بازیان، رئیس سازمان 
در  حاضر  حال  در  کرد:  اظهار  سازی  خصوصی 
سازمان خصوصی سازی بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ 
ملک به عنوان مازاد در استان ها شناسایی شده که 
در مرحله ارزش افزایی، ارزش گذاری و پیگیری 
فروش آنها هستیم.وی خاطرنشان کرد: در قالب 
بسته های رونق استانی، علاوه بر موضوع مولدسازی 
املاک، تخصیص این املاک به پروژه های نیمه 

تمام در قالب مصوبات کمیته پایش که به پیشنهاد 
استان ها تهیه شده است را نیز پیگیری می کنیم.

بازیان در ادامه اضافه کرد: مولدسازی در مسیر رو 
به جلو و درستی است. امیدواریم تا انتهای سال 
جاری عدد ۲ هزار و ۵۰۰ ملک شناسایی شده 
کنونی به ۴ هزار عدد برسد.وی درباره مولدسازی 
املاک مازاد گفت: عوائد حاصل از فروش و نیز 
عوائد حاصل از تغییر کاربری این املاک که به 
نوعی مولد سازی شده اند، به خزانه واریز شده و یا 
به پروژه های عمرانی نیمه تمام تخصیص می یابد.

بازیان گفت: در برنامه سال جاری سازمان بایستی 

از محل واگذاری ها معادل ۶۰ همت به خزانه واریز 
شود و عدم تحقق این مساله یعنی کسری بودجه، 
یعنی این سازمان در این درجه از اهمیت قرار دارد 
و باید دقت شود که این سازمان چقدر در پیشبرد 
اهداف توسعه کشور اثرگذار است.وی تصریح کرد: 
در سال جاری به استناد قانون بودجه، حدود ۱۳۰ 
همت رد دیون دولت به پیمانکاران از محل های 
مختلف پیش بینی شده است که این عدد در حوزه 
مولدسازی نیز ۴۰ همت است و تکلیف داریم این 
رقم از محل فروش، تهاتر و سایر شئون مولد سازی 

تأمین شود.

رییس سازمان خصوصی سازی :

۲۵۰۰ ملک مازاد دولت شناسایی شد

مدیرعامل بورس انرژی ایران  خبرداد:
کمک به ناترازی گاز بواسطه ابزار های

 بورس انرژی
مدیرعامل بورس انرژی ایران گفت: کمک به ناترازی گاز بواسطه 
ابزار های بورس انرژی صورت می گیرد.نقوی در برنامه رونمایی از بازار 
بهینه سازی انرژی گفت: در  بند هفتم سیاست های کلان اصلاح 
الگوی مصرف ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری،  در مصرف انرژی 
با اعمال مجموعه ای متعادل از اقدامات قیمتی و غیرقیمتی به منظور 
کاهش مستمر شاخص شدت انرژی کشور با اولویت دادن به افزایش 
بهره وری در تولید، انتقال و مصرف انرژی تاکید شده است.او افزود: 
بورس انرژی ایران به عنوان متولی بازار شفاف مبادله حامل های انرژی 
در کشور زیرساخت های فنی و اجرایی مورد نیاز جهت بهره برداری 
از ظرفیت های بازار بهینه سازی انرژی و محیط زیست را فراهم کرده 
و فرصت جدیدی را برای کاهش ناترازی انرژی کشور پیش روی 
سیاست گذاران و مردم قرار داده است.نقوی بیان کرد:همچنین ایجاد 
بازار بهینه سازی مصرف انرژی و محیط زیست با مصوبه شورای عالی 
انرژی در سال ۱۳۹۶ در دستور کار قرار گرفت و با تاخیر بسیار 
دستورالعمل های اجرایی این بازار در مرداد ۱۴۰۰ به تصویب شورای 
عالی انرژی رسید.نقوی  افزود: بورس انرژی ایران هم در راستای 
اجرای این مصوبات اقدام به طراحی گواهی صرفه جویی انرژی کرد و 
پس از موافقت کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار با این ابزار 
به لحاظ شرعی، گواهی صرفه جویی انرژی به عنوان ابزار مالی جدید 
بازار سرمایه به تصویب شورای عالی بورس و اوراق بهادار رسید و در 
پی آن مقررات لازم برای پذیرش، معاملات و تسویه آن به تصویت 
هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار و شورای عالی بورس رسید.

مدیرعامل بورس انرژی ایران با بیان اینکه گواهی صرفه جویی انرژی 
را یک ابزار جدید مالی و یک اوراق بهادار است، گفت: این بازار حجم 
مشخصی از یک حامل انرژی صرفه جویی شده را نمایندگی می کند. 
این گواهی دو نوع دارد که یکی گواهی صرفه جویی محقق شده و 
دیگری گواهی صرفه جویی تأمین مالی نام دارد. گواهی صرفه جویی 
محقق شده مربوط به زمانی است که یک سرمایه گذار برای اجرای 
یک پروژه صرفه جویی اقدام کرده و صرفه جویی تحقق پیدا کرده 

است.

گروه خودروسازی سایپا اعلام کرد
افزایش ۲3 درصدی تولید خودروهای تجاری 

و سودده در 3 ماه نخست امسال
گروه خودروسازی سایپا اعلام کرد: در سه ماه نخست امسال شاهد تولید 
انبوه محصولات با موتور ارتقاء یافته، افزایش بیش از دو برابری تولید 
ساینا S دوگانه سوز و افزایش ۲۳ درصدی تولید خودروهای تجاری و 
سودده، بودیم.گروه خودروسازی سایپا به منظور اجرای استانداردهای 
۸۵ گانه که از سوی سازمان ملی استاندارد به خودروسازان ابلاغ شده، 
پروژه تولید محصولات کوییک GX، کوییک RGX، اطلس و سهند 
با موتور ارتقاء یافته که کاهش مصرف سوخت و آلایندگی را نیز به 
همراه دارد را در دستور کار خود قرار داد و بر همین اساس گروه سایپا 
در سه ماهه اول سال جاری با تولید بیش از ۲۳ هزار دستگاه از این 
محصولات، توانست گام بلندی برای اجرای استانداردهای ابلاغی بردارد.

گروه خودروسازی سایپا در سه ماهه اول سال جاری با توجه به تعهدات 
خود، تولید ساینا S دوگانه سوز را به حدود ۱۹ هزار دستگاه رساند. این 
در حالی است که در مدت مشابه میزان تولید این خودرو حدود ۹۰۰۰ 
دستگاه بود لذا رشد بیش از دو برابری در تولید ساینا S دوگانه سوز 
محقق شده است. پیش بینی می شود تولید محصول یاد شده تا پایان 
تیرماه، به میزان مانده تعهدات، صورت پذیرفته و پس از آن، محصول 
جدید ساینا دوگانه سوز GX )با موتور ارتقاء یافته( به بازار عرضه شود.

گروه سایپا در سه ماه اول سال جاری، با تولید حدود ۳۲ هزار دستگاه 
انواع محصولات تجاری رشد ۲۳ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته )۲۶ هزار دستگاه(، تجربه کرده است. همچنین در سه ماهه 
اول سال جاری بیش از ۴۰۰۰ دستگاه شاهین اتوماتیک تولید شده، 
که  نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد چشمگیری داشته است.از 
سویی طی سه ماه اول سال جاری، تولید آزمایشی محصولات پروژه ای 
شاهین اتوماتیک پلاس و سهند آغاز شده و امید آن می رود که در 

آینده ای نزدیک، تولید انبوه این محصولات شروع شود.

اختصاص سهم ۲۵ درصدی برای اشتغال 
فارغ التحصیلان دانشگاهی

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: امسال سهم ۲۵ درصدی 
برای اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی لحاظ شده که فرصت ارزشمندی 
است. محمود کریمی بیرانوند، معاون اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: دولت سیزدهم تنها دولتی است که نرخ بیکاری در آن به 
عدد تک رقمی ۸.۱ رسیده است.وی با بیان اینکه نرخ بیکاری جوانان ۱۵ 
تا ۲۴ سال از ۲۳.۶ درصد در پایان ۱۴۰۰ به ۲۱.۲ درصد در پایان ۱۴۰۲ 
رسیده است، افزود: نرخ بیکاری فارغ التحصیلان که یکی از متغیرهای 
نشان دهنده کیفیت مشاغل ایجادی در بازار است نیز در ۳ سال دولت 
سیزدهم کاهشی بوده و به پایین ترین حد یعنی ۱۱.۸ رصد رسیده که 
فاصله آن با میانگین نرخ بیکاری ۳.۷ درصد است.کریمی بیرانوند تاکید 
کرد: نکته اول تقسیم کار در حوزه اشتغال به شکل ملی، استانی، شهری، 
روستایی و به جزئی ترین شکل اتفاق افتاد و در ادامه به صورت برخط 
میزان اشتغال ایجاد شده را بررسی کردیم.معاون وزیر کار گفت: در طول 
۲.۵ سال ۷ جلسه شورای عالی کار به ریاست شهید رئیسی برگزار شد 
که این نشان از اهمیت این موضوع دارد و باعث می شد در هر جلسه 
شورای عالی اشتغال گزارش روند کار را دریافت کرده و دستورات لازم 
اشتغال  برای  امسال سهم ۲۵ درصدی  را صادر می کردند.وی گفت: 
فارغ التحصیلان دانشگاهی لحاظ شده که فرصت ارزشمندی است. در 
حوزه متغیرهای کلان میانگین رشد اقتصادی در طول سه سال تقریباً ۵ 
درصد بود که یکی از عوامل اقتصادی برای بهبود شرایط کار بود.کریمی 
بیراوند تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار و احیای ۸ هزار واحد راکد و 
نیمه فعال را از دیگر اقدامات وزارت کار برای کاهش نرخ بیکاری عنوان 
کرد و گفت: به روایت مراکز بین المللی دولت شهید رئیسی کمترین نرخ 

بیکاری را در میان دولت های قبل از خود داشته است.

صادرات با تولید مرغ سایز رونق می گیرد
مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی گفت: تولید مرغ سایز علاوه بر افزایش 
کیفیت مطلوب و کاهش دورریز بر رونق صادرات هم اثر بسزایی دارد.

محمدعلی کمالی سروستانی گفت: تولید مرغ سایز در ایران تابع عوامل 
مختلفی است که هزینه های تولید بویژه جوجه یکروزه، قیمت مرغ در 
بازار و تقاضای افراد برای خرید از دیگر عوامل اثرگذار تولید مرغ سایز 
است.به گفته او، زمان یکه مرغدار جوجه را گران خریداری می کند، 
بدنبال آن است که هزینه ها را روی وزن سرشکن کند چراکه مرغ در 
هفته های پایانی وزن می گیرد تا بدین ترتیب قدری از هزینه ها کاهش 
یابد.کمالی سروستانی ادامه داد: تولید مرغ سایز نسبت به مرغ های وزن 
سنگین کیفیت به مراتب بالاتر و دورریز آلایش کمتری دارد و از طرفی 
منجر به رونق صادرات می شود .مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی با تاکید 
بر برنامه ریزی بلندمدت برای صادرات مرغ افزود: صادرات نباید به گونه 
ای باشد که سرریز تولید مرغ به بازارهای هدف صادر شود چراکه در این 
صورت نمی توان بازار مطمئنی ایجاد کرد.به گفته او، کشورهای حاشیه 
خلیج فارس، عراق، آسیای میانه، افغانستان، پاکستان و حتی روسیه 
نیازمند مرغ ایرانی هستند که در صورت اعمال مدیریت صحیح می توان 
با برنامه ریزی مناسب، ارزآوری قابل توجهی از این طریق داشت.مشاور 
اتحادیه مرغداران گوشتی با بیان اینکه با صادرات مستمر، تولید مرغ سایز 
به سهولت امکان پذیر است، افزود: در پروسه زمانی میان مدت، تولید مرغ 
سایز به سبب افزایش دوره جوجه ریزی، گردش مالی بالا، کاهش تلفات و 
افزایش ضریب تبدیل تاثیر بسزایی دارد.او گفت: در بلندمدت با تولید مرغ 
سایز، هزینه های ثابت جوجه ریزی مستهلک می شود. تنها برای تحقق 

این موضوع کافی است که زنجیره تولید تا مصرف شناخته شود.

ماهانه ۱۰۵ تا ۱۰۷ هزار تن تخم مرغ در کشور 
تولید می شود

رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن گفت: ماهانه از ابتدای سال 
بین ۱۰۵ تا ۱۰۷ هزار تن تخم مرغ در کشور تولید شد که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل تقریباً ۳ تا ۵ درصد افزایش داشته است.

حمیدرضا کاشانی، رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغداران میهن درباره 
وضعیت تولید تخم مرغ در ۳ ماهه نخست سال به مهر گفت: ماهانه 
از ابتدای سال بین ۱۰۵ تا ۱۰۷ هزار تن تخم مرغ در کشور تولید شد 
که نسبت به مدت مشابه سال قبل تقریباً ۳ تا ۵ درصد افزایش داشته 
است.وی افزود: صادرات نیز نسبت به مدت مشابه سال قبل ۵ درصد 
افزایش یافته و امیدواریم این روند ادامه پیدا کند.وی با بیان اینکه در 
حال حاضر هر کیلو گرم تخم مرغ درب مرغداری ها ۴۰ هزار تومان 
است، ادامه داد: هفته گذشته این عدد تا هر کیلو گرم ۳۰ هزار تومان 
هم کاهش یافت یعنی پایین تر از نرخ مصوب؛ از این رو اتحادیه ورود 
کرده و ۳ هزار تن خرید تضمینی انجام شد.کاشانی با اشاره به قیمت این 
محصول پروتئینی در میادین میوه و تره بار عنوان کرد: در حال حاضر 
هر کیلو گرم تخم مرغ ۲۵ هزار تومان پایین تر از قیمت واقعی به بازار 
عرضه می شود و این قلم از سبد غذایی خانوار در میادین میوه و تره بار 
به هر کیلو گرم ۵۰ تا ۵۲ هزار تومان بسته به وزن آن، عرضه می شود. در 
دو سال اخیر تخم مرغ در بین کالاهای اساسی کمترین نوسان قیمتی 
را داشته است.رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغداران میهن اضافه کرد: 
آخرین قیمت گذاری مصوب مربوط به اسفند ۱۴۰۱ است و از این تاریخ 
نرخ تخم مرغ با وجود افزایش حقوق و دستمزد، هزینه حمل و نقل، 

انرژی، نرخ نهاده های دامی و… تغییری نکرده است.
وی با بیان اینکه انجام نشدن همسان سازی ممکن است پایداری تولید 
را با خطر مواجه کند، اظهار کرد: در دو سال اخیر ایران از کشوری 
واردکننده به کشوری صادرکننده تبدیل شده و برای تداوم مسیر نیاز 

به حمایت دارد. 

افزایش ۳۹ درصدی جوجه ریزی در مازندران
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی مازندران از افزایش ۳۹ درصدی جوجه ریزی در استان خبر داد.محمدمهدی عباس زاده معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی مازندران با اشاره به جوجه ریزی ۵۲/۲ میلیون قطعه ای در واحد های 
مرغ گوشتی مازندران در فصل بهار امسال، گفت:میزان جوجه ریزی در واحد های مرغ گوشتی استان در این مدت در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۳۹ درصد افزایش داشته است.او افزود:این میزان جوجه ریزی، بالاترین رقم جوجه ریزی فصلی در بین 
استان های کشور طی سال های متمادی است و سهم ۱۱/۸ درصدی از جوجه ریزی کل کشور را به خود اختصاص داده است.عباس زاده با بیان اینکه مازندران علاوه بر تأمین گوشت مرغ مورد نیاز خود، حدود ۶۵ درصد از جوجه های تولیدی را مازاد بر نیاز 
استان به سایر استان ها، به ویژه پایتخت، صادر می کند، گفت: این امر نقش مهم مازندران در تأمین امنیت غذایی کشور را نشان می دهد.او در ادامه به برنامه ریزی های انجام شده برای افزایش جوجه ریزی در استان اشاره کرد و افزود: پیگیری و پایش روزانه 
جوجه ریزی واحد های مرغ گوشتی، فعال سازی واحد های غیرفعال و راکد، و حمایت از مرغداران از جمله این برنامه ریزی ها بوده است.عباس زاده با تأکید بر عزم جهاد کشاورزی مازندران برای افزایش تولید و رونق صنعت طیور در استان، گفت: با تلاش های 

انجام شده، مازندران به قطب تولید مرغ گوشتی در کشور تبدیل شده است و امیدواریم با تداوم این روند، شاهد افزایش سهم استان در تولید و صادرات این محصول باشیم.
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داستان های  که  این  بیان  با  میرزاعلی  مرشد  فرهنگی:  گروه 
شاهنامه تاریخ مصرف ندارند، ابراز امیدواری کرد به کارگیری 
آموزه های شاهنامه و زنده کردن مباحث هویتی در آثار نمایشی 

چون »نبرد رستم و سهراب« نمود یابد.
مرشد محسن میرزاعلی در توضیح چرایی استفاده از ادبیات کهن 
در تولیدات تئاتری و سینمایی گفت: همانگونه که باید به پدر و 
مادرمان احترام بگذاریم چون ریشه و اصالت و هویت ما از آنان 
سرچشمه می گیرد، نیاز داریم تا به منابع فرهنگی مان رجوع 
کنیم. ما ایرانی هستیم و دارای تمدن و هویت مشخص و معین 
و مردمانی با جغرافیا و زبان و گویشی که بی نظیر است. آنچه 
از استادانی که سالیان طولانی در مورد کشور عزیزمان تحقیق 
و تفحص کرده اند، تلمذ کرده ام این است که آنقدر پیشینه ما 

کهن است که ملتی به گرد پایمان هم نمی رسد.
این شاهنامه خوان افزود: غنی بودن و سرآمدی فرهنگی ایرانیان 
در همیشه تاریخ وجود داشته است. ایرانیان همواره و در همه 
چیز درجه یک بوده اند؛ از پوشش و خوراک و فرهنگ گرفته 
تا سایر موضوعات اما این موضوع امروز تحت الشعاع تهاجم و 
هجمه های فرهنگی نسبت به جوانان ما قرار گرفته است. امروز 
هجمه ها می خواهند جوانان ما را به کی پاپ و بی تی اس و … 
ترغیب کرده و به سوی کشوری که ۳۰ سال است اسم خودش 

را مطرح کرده است سوق داده و از هویت خود فراری دهند.
شاهنامه حکیم فردوسی به روزترین ابیات، ادبیات و داستان ها 

را دارد
وی ادامه داد: به همین دلیل چون دشمن هویت ما را هدف قرار 
داده است باید در سنگری برویم که مبلغ فرهنگ ایرانی باشیم. 
لازم و ضروری است که ما به سمت هویت خودمان بازگردیم 
چون باید برای آینده قوی تر و غنی تر شویم. موضوعات مورد نیاز 
امروز ما در شاهنامه هست و این موضوعات به قلم فردوسی و از 

زبان ایرانیان مطرح می شود.
میرزاعلی در باب به روز بودن مضامین شاهنامه تصریح کرد: 
از  را  سبقت  گوی  کسی  چه  که  شدند  جمع  محققان  زمانی 
نویسندگان جهان ربوده است؟ برخی گفتند شکسپیر، برخی 
ابوالقاسم  گفتند حکیم  به ۶۰ درصد  نزدیک  اما  گفتند هومر 
فردوسی؛ چرا که اگر شکسپیر، هومر یا دانته متنی را نوشته 
اند آن متن برای زمان خودشان بوده است و اگرچه در جاهایی 
گریز به آینده هم زده اند اما شاهنامه حکیم فردوسی به روزترین 
ابیات، ادبیات و داستان ها را دارد. وقتی در ابیات شاهنامه شنا 
می کنید احساس می کنید او همین امروز پای تلویزیون نشسته 
یا صفحه اینستاگرام و تلگرام و واتس اپ را باز کرده و از فیس 
بوک آگاهی دارد و همه جهان را می بیند و آن جام جمی که در 

اختیار جمشید هست، به سان یک گوی در اختیار حکیم فردوسی 
قرار دارد و او بر مبنای آن می سراید.

وی ادامه داد: شاید داستان ضحاک ماردوش که مغز سر جوان ها 
اما حتی چنین  برسد  نظر  به  افسانه  را خوراک خود می کند، 
داستانی هم امروز جای بحث دارد. امروز هم می بینیم که چگونه 
اهریمن در همین فضای مجازی مغز جوانان را در کنترل دارد 
یا مواد مخدری که جوانان مصرف می کنند چگونه مغز آنان را 

خالی کرده و خوراک اهریمن می سازد.
میرزاعلی عنوان کرد: فردوسی این قصه را هزار و اندی سال 
پیش سروده است اما تعبیر امروزین قصه ضحاک ماردوش تمام 
جوانان پاک سیرتی هستند که اهریمن آنان را در کنترل خود 
دارد و جلوی رسیدن آنان را به رستگاری و نور می گیرد. هفت 
خان رستم، هفت خان اسفندیار، نبرد رستم و اشکبوس، تولد زال 
و … همه قصه های شاهنامه فردوسی، مضامینی به روز هستند 

که تاریخ مصرف ندارند.
فردوسی  وقتی  کرد:  تصریح  پرده خوان  و  نقال  هنرمند  این 
می گوید »ز روز گذر کردن اندیشه کن / پرستیدن دادگر پیشه 
کن / به نیکی گرای و میازار کس / ره رستگاری همین است 

و بس« این مضمون بدون تاریخ مصرف است و این دو بیت 
را هزار سال دیگر هم بگذارید وسط باز هم معنای حال حاضر 

خود را دارد.
وی در توضیح چگونگی ارائه مضامین شاهنامه به شکلی که 
برای مخاطب امروز جذاب باشد، تاکید کرد: هنر یعنی زیبا سخن 
گفتن و زیبا به تصویر کشیدن. هدف هنرمند باید رشد و تعالی 
مخاطبان باشد. تخصص یک نقاد و نویسنده و بازیگر زیبایی 
بیان است که مطلب را با بیان زیبا، آواز و ساز زیبا نواختن به 
بیننده منتقل کند. در نتیجه زیبایی شناسی مطلب مهم است و 
این که آیا خروجی اثر منتج به رشد و تعالی رسیدن مخاطب 
است؟ وقتی وارد نمایش می شویم باید به خدا برسیم و اگر این 
هدف انجام نشود خروجی کامل نیست. بر این اساس نتیجه 
گیری داستان اهمیت دارد چنان که منتقدان در عرصه تمامی 

هنرها همیشه از این خروجی و اثرگذاری حرف می زنند.
این شاهنامه خوان گفت: نو بودن نکته دیگری است که مضمون 
را جذاب می کند؛ نو بودن یعنی بازتاب دادن مسائل به یاری 
امکانات روز. امروز جوانان خوش ذوقی در عرصه های مختلف 
می درخشند و می بینیم که در فضای مجازی و تئاتر و سایر 

عرصه ها نو بودنشان در نوع بیانشان است که مورد اقبال است 
و این شیوه بسیار مهم است. شیوه بیان مسائل روز هر سی یا 

چهل سال عوض می شود و مهم است که به این دقت کنیم.
به کارگیری آموزه های شاهنامه و زنده کردن مباحث هویتی 

در آثار نمایشی
میرزاعلی با اشاره به اثر قبلی حسین پارسایی که با اقتباس از 
شاهنامه اجرا شد، گفت: کار قبلی آقای پارسایی یعنی »هفت 
خان اسفندیار« مورد استقبال قرار گرفت. در نتیجه تولیداتی از 
جنس یک اثر صحنه ای از شاهنامه چون »هفت خان اسفندیار« 
یا »رستم و سهراب« می توانند به صورت مقطعی با به کارگیری 
آموزه های شاهنامه و زنده کردن مباحث هویتی اثر بخشی و 
اثرگذاری خوب خود را داشته باشند. برای اثرگذاری غیرمقطعی 
چنین گنجینه هایی، باید هدف کوتاه مدت و بلند مدت مشخص 
شود مانند همین برنامه های روایت گری شاهنامه که می توانند 
در گعده های مختلف خاص در دانشگاه ها، مدارس، فرهنگسراها 
و … محقق شوند. فردوسی می گوید: »ز دانا بپرسید پس دادگر 
/ که فرهنگ بهتر بود یا گهر؟ / چنین داد پاسخ بدو رهنمون / 
که فرهنگ باشد ز گوهر فزون / که فرهنگ آرایش جان بود 
/ ز گوهر سخن گفتن آسان بود«. فرهنگ چیزی است که 
در سرتاسر شاهنامه تلاش می شود تا منتقل شود و فردوسی 

می کوشید تا بگوید ای ایرانی و ای انسان فرهنگ داشته باش.
پوشش  هنری  کار  که صرف  اینجاست  نکته  داد:  ادامه  وی 
نیست و به نوع تفکر وابسته است. در این مفهوم نه تنها بدن 
انسان که روح انسان هم چشم دارد و چشمِ روحِ انسان اندیشه 
و خرد اوست. پس نکته فردوسی این است که انسان بیاندیش؛ 

هرلحظه بیاندیش.
میرزاعلی در پاسخ به این پرسش که مهم ترین پند قصه رستم 
و سهراب چیست، گفت: همواره دشمنی هست که نمی گذارد 
ایرانیان همدیگر را بشناسند و فردوسی آن زمان با طرح قصه 
رستم و سهراب و نقش افراسیاب در این کارشکنی این مضمون 
را به ما گوشزد کرده است. این داستان امروز هم صادق است و 
افراسیاب امروز ما دشمنان ایران و ایرانیان هستند که می توانند 
در هرجایی باشند و حتی به بدنه حکومت و دولت یا در میان 
مردم نفوذ کرده باشند و نقش هومان و بارمان را ایفا کنند و 

نگذارند ایرانیان خودشان را بشناسند.
»نبرد رستم و سهراب« دومین نمایشی است که حسین پارسایی 
پس از »هفت خان اسفندیار« با اقتباسی آزاد از شاهنامه حکیم 
ابوالقاسم فردوسی روی صحنه خواهد برد. این نمایش با حضور 
بازیگرانی چون امیر آقایی، سینا مهراد و الناز شاکردوست تابستان 

امسال اجرا می شود./آروین موذن زاده

مرشد میرزاعلی مطرح کرد؛

داستان های شاهنامه تاریخ مصرف ندارند
تورچه »عکاسی عاشورایی« چیست؟

نگاه عکاسانه و تکنیک 
در عکس عاشورایی

دومین رویداد آموزشی تخصصی »عکاسی عاشورایی« با حضور 
توکلیان  مهدی  و  شاهرخ  کمال الدین  عبدالحسینی،  محمود 
»عکاسی  تخصصی  آموزشی  رویداد  می شود.دومین  برگزار 
دبیری  و  مدیریت  به  تورچه  گروه  توسط  که  عاشورایی« 
شهاب الدین واجدی برگزار می شود، قرار است روز پنجشنبه ۱۴ 
تیر ۱۴۰۳ با سه استاد عکاسی در محورهای سه گانه افتتاح شود.

در این رویداد، محمود عبدالحسینی با رویکرد »نگاه عکاسانه و 
سوژه یابی در عکاسی عاشورایی«، کمال الدین شاهرخ با رویکرد 
و  عاشورایی«  ادوار سوگواره عکس  برگزیده  آثار  به  »نگاهی 
مهدی توکلیان با رویکرد »مرثیه خوان مصور؛ حس و تکنیک 
در عکس عاشورایی« به آموزش می پردازند.شهاب الدین واجدی 
دبیر رویداد عکاسی »عکاسی عاشورایی« در گفت وگو با خبرنگار 
مهر درباره این رویداد عکاسی و اهداف تورچه توضیح داد: تورچه 
گروهی است که تورهای آموزشی عکاسی را به سبک کارگاهی 
کلاس های  برگزاری  می کند.  برگزار  عکاسی  سفر  و  اردویی 
آموزشی تئوری و عکاسی میدانی، در اماکن تاریخی، فرهنگی، 
گردشگری بخشی از شیوه آموزشی است تا هنرجو با ژانرها، 
سبک ها و شاخه های مختلف عکاسی در موقعیت ها و اماکن 
بگیرد. فرا  اساتید  نظر  را تحت  و عکاسی  آشنا شود  مختلف 

وی تاکید کرد: از دیگر رویکردهای تورچه، برگزاری جلسات 
به  است که  و عکاسان  بررسی عکس های هنرجویان  و  نقد 
و منفی عکس ها پی می برند.واجدی  نقاط مثبت  و  یادگیری 
درباره اولین تورچه »عکاسی عاشورایی« گفت: سال گذشته در 
ابتدای ماه محرم، رویداد »عکاسی عاشورایی« با حضور چهار 
استاد عکاسی در حوزه هنری برگزار شد و اساتید در محورها 
و موضوعات مشخص بایدها و نبایدها و شیوه های عکاسی و 
شناخت سوژه های آیینی و عاشورایی را تدریس کردند. پیش از 
اربعین حسینی نیز رویداد »عکاسی اربعین« در باغ کتاب تهران 
برگزار شد و هنرجویان و مسافران عکاس اربعینی از آموزهای 
سه استاد بهره مند شدند.وی در توضیح اهداف تورچه عکاسی 
بیان کرد: از دیگر اهداف تورچه، به غیر از بحث های تور عکاسی، 
کارگاه و رویداد آموزشی و جلسات نقد عکس، پرورش استعداد، 
برای  جوان  عکاسان  انسجام بخشی  و  رشد  و  توانمندسازی 
رسیدن به درآمد و جذب در مجموعه های فرهنگی رسانه ای 
است.این هنرمند عکاس در پایان گفت: دیگر هدف ما، تولید 
محتوای فاخر، موقر و جریان سازی هنرمندانه در معرفی اماکن و 
بناهای فرهنگی، تاریخی و گردشگری و جاذبه های دیدنی است 
تا با نشر توسط هر هنرجوی عکاس در فضای مجازی، عده ای 
از مردم با این جاذبه ها از طریق صفحات عکاسان آشنا شوند و 
با نشر خوبی ها و زیبایی های سرزمین مان ایران در این عرصه 

کمکی کرده باشیم.

رحمان شجاعی: فصل سوم »سرزمین مادری« 
که مدتی بود در مراحل پس تولید قرار داشت، 
از شبکه سه  به زودی  آماده پخش شده و  حالا 

سیما پخش خواهد شد.
فصل سوم »سرزمین مادری« با بازی بازیگرانی 
کوروش  حمیدیان،  بابک  مجیدی،  آرش  چون 
حسین  سجادیه،  گلچهره  راد،  سعید  سلیمانی، 
حسین  رجبی،  مهران  نیکپور،  سعید  محجوب، 
شهرام  محرابی،  آشا  برخورداری،  لیلا  مهری، 
پخش  سیما  شبکه سه  از  به زودی   ... و  قائدی 

می شود.
علیرضا  نویسندگی  به  مادری«  »سرزمین 
و  مسعود  محمد  تهیه کنندگی  طالب زاده، 
کارگردانی کمال تبریزی و سیدجمال سید حاتمی 

ساخته شده است.
سوم  فصل  به  که  مادری«  »سرزمین  سریال 
رسیده بود به دلیل انجام مراحل پس  از تولید و 
اصلاحات، حدود دو ماه با وقفه در پخش مواجه 

شد.
انجام  اصلاحات  درباره ی  پیشتر  تبریزی  کمال 
شده و میزان قسمت های این سریال گفته بود: 
»سرزمین مادری« سه فاز دارد که هر فصل آن 
حدود ۲۰ قسمت و کم و بیش است و در مجموع 
شامل ۶۰ قسمت است. ما برای اینکه دیگر هیچ 
سوءتفاهمی پیش نیاید اصلاحات کامل را انجام 
متعددی  جلسات  در  اصلاحیه ها  تمام  و  دادیم 
که با افراد مختلف داشتیم انجام شد. اغلب این 
اینکه  برمی گشت؛  اسامی  تغییر  به  اصلاحات 
داشته  خاصی  افراد  به  اشاره  که  نباشد  طوری 
باشیم. البته کاری دشوار بود اما انجام شد و زمانی 
که  متوجه می شوند  ببینند،  را  که همه، سریال 
سوء تفاهم ها دیگر برطرف شده است و حالا دیگر 
قصه، داستان و موضوعی که مطرح است، اهمیت 

دارد و موارد حاشیه ای آن کنار می رود.
پخش  از  پس  کارگردان  این  حال  این  با 
قسمت هایی ضمن انتقاد از وضعیت پخش فصل 

دوم سریال »سرزمین مادری« بدون رفع نواقص 
آن، از مخاطبان عذرخواهی کرده بود و در عین 

حال به حذفیات این سریال هم اشاره داشت.
وقوع  زمان  مادری«،  »سرزمین  سوم  فصل  در 
می رسد  و ۵۷  سال های ۵۶  به  سریال  اتفاقات 
می شود  رهی  میانسالی  مرحله  وارد  داستان  و 
جایگزین  مجیدی  آرش  جهت  همین  به  و 
شهاب حسینی که بازیگر نقش دوره جوانی این 

شخصیت است می شود.
دوم  فصل  در  نیز  حسینی  شهاب  است  گفتنی 
جایگزین علی شادمان بازیگر نقش دوران کودکی 

رهی شده بود.
این سریال با نام پیشین »سرزمین کهن« ابتدا ۳ 
بهمن ۱۳۹۲ آغاز شد و تا ۲۴ بهمن همان سال 
نیز ادامه پیدا کرد، اما پس از مدتی به دلیل حواشی 
به وجود آمده متوقف شد و بعد از گذشت نزدیک 
به یک دهه پخش آن در ۲۰ مهر ۱۴۰۲ مجددا 

آغاز شد.

»سرزمین مادری« آماده پخش شد

برگزاری دوره های سینمای 
جوانان ایران

دفاتر انجمن سینمای جوانان ایران در ادامه برگزاری دوره های تک درس 
مشاغل سینمایی که با ارائه مدرک معتبر بین المللی همراه است، در تابستان 

۱۴۰۳ به صورت ویژه میزبان علاقه مندان خواهند بود.
معاونت آموزش و پژوهش انجمن سینمای جوانان ایران در راستای اجرای 

مأموریت خود در زمینه آموزش تخصصی هنرجویان، در تابستان ۱۴۰۳ 
برای علاقه مندان به مشاغل سینمایی دوره های تک درس را برگزار می کند.
با محوریت سرفصل هایی همچون مبانی عکاسی، عکاسی  این دوره ها 
فیلم نامه  تبلیغاتی،  عکاسی  اجتماعی،  مستند  عکاسی  فوتوشاپ،  پرتره، 
نویسی، نقد و تحلیل فیلم، تدوین، فیلم برداری، افترافکت، صدابرداری و 

...برگزار خواهد شد.
انجمن سینمای جوانان ایران در راستای اهداف آموزشی و پوشش سراسری 
متقاضیانی که با رویکردی تخصصی تر به دنبال آموزش مشاغل سینمایی 

هستند،در نظر دارد در تابستان ۱۴۰۳ این دوره را با اساتید حرفه ای برگزار 
کند و بهره گیری از این دوره ها برای عموم علاقه مندان در سراسر کشور 

آزاد است.
هنرجویانی که دوره را با موفقیت پشت سر بگذارند مدرک معتبر بین المللی 

انجمن سینمای جوانان ایران را دریافت می کنند.
متقاضیان علاقه مند به حضور در این دوره های تک درس می توانند جهت 
کسب اطلاعات بیشتر و ثبت نام در این دوره ها با دفاتر انجمن سینمای 

جوانان ایران در استان محل سکونت خود تماس بگیرند.

انتشار کتابی درباره ضرب المثل های 
فارسی در عمان

درباره  عمانی«  و  فارسی  »ضرب المثل های  کتاب  در 
ترجمه تعدادی از ضرب المثل های منتخب فارسی همراه 
یا  موافق  معانی  نظر  از  که  عمانی  ضرب المثل های  با 
مشابه آنها هستند، نگاهی به ضرب المثل ها به عنوان یک 
فرهنگ جهانی، تصویر هنری در ضرب المثل های فارسی 
و نظام های اخلاقی در جامعه عمانی، خواندن نمونه هایی 
است.کتاب  شده  انجام  بررسی  عمانی  ضرب المثل های  از 
»ضرب المثل های فارسی و عمانی« تالیف مشترک احسان 
بن صادق اللواتی، ظاهر بن مرحون الداودی، صنعا بنت طاهر 
الجمالی و فاطمه کریمی است.»ضرب المثل های فارسی 
و عمانی« عنوان بخش اول کتاب است که در این بخش 
ترجمه تعدادی از ضرب المثل های منتخب فارسی همراه با 
ضرب المثل های عمانی که از نظر معانی موافق یا مشابه 
آنها هستند آمده است.بخش دیگر کتاب شامل مطالعاتی 
است که توسط چهار پژوهشگر کتاب انجام شده و در کتاب 
آمده شده است.اولین فصل از بخش مطالعاتی این کتاب، 
»نگاهی به ضرب المثل ها به عنوان یک فرهنگ جهانی« 
است که توسط فاطمه کریمی تالیف شده و ضرب المثل 
انگلیسی  های رایج در زبان های عربی، فارسی، ترکی و 
را با هم مقایسه کرده است.فصل دوم توسط احسان اللواتی 
درباره »تصویر هنری در ضرب المثل های فارسی« نوشته 
را استخراج و  این تصویر  شده و در آن سعی کرده منابع 
آن را طبقه بندی کند و سپس کارکردهایی را که در زمینه 
وقوع آن انجام می دهد توضیح دهد.از احسان اللواتی پیش 
از این دو کتاب دیگر با عنوان »علوم بلاغی در فارسی و 
عربی« و »دریچه ای به داستان های کوتاه جدید فارسی« 
منتشر شده است.در بخش دوم کتاب دو فصل دیگر با عنوان 
»نظام های اخلاقی در جامعه عمانی، خواندن نمونه هایی از 
ضرب المثل های عمانی« نوشته صنعا الجمالی و »ضرب 
المثل های عملی به عنوان الگو و ابعاد عمل گرایانه آن ها در 
الداودی هم دیده  نوشته ظهیر  المثل های عمانی«  ضرب 
می شود.کتاب »ضرب المثل های فارسی و عمانی« توسط 

انتشارات دانشگاه سلطان قابوس منتشر شد.

از میزبانی سه هزار  امور خیریه  اوقاف و  سخنگوی سازمان 
آستان مقدس امام زادگان برای اجرای برنامه های ایام محرم 
خبر داد و گفت: در اربعین نیز ۳۵۰ موکب در مسیر زائران و 
مرزها در نظر گرفته شده که گروه های جهادی و هیات امنای 

امامزادگان در این مواکب به ارائه خدمات می پردازند.
حجت الاسلام غلامرضا عادل از حمایت از ۱۵۰ هیات شاخص 
در تهران و دیگر استانها خبر داد و گفت: امسال در دهه اول ماه 
محرم در بیش از ۳ هزار آستان مقدس امامزاده مراسم عزاداری 

سیدالشهدا)ع( برگزار می شود.
وی در نشست صمیمی با وعاظ و مادحین کشوری که امروز 
۱۱ تیرماه در محل امامزاده شیخ صدوق)ع( شهرری برگزار شد، 
گفت: با توجه به اهتمامی که نماینده ولی فقیه و ریاست سازمان 
اوقاف و امور خیریه نسبت به برگزاری مراسم عزاداری در ایام 
محرم،  ماه  به  ورود  آستانه  در  دارند،  سیدالشهدا)ع(  شهادت 
ایام، نشست  این  را مغتنم می دانیم و همه ساله در  فرصت 
صمیمی با حضور بزرگوارانی که در عرصه ستایشگری اهل 
بیت)ع( جریان ساز هستند برگزار می شود و رهنمودهایی که 

ارائه می شود چه در ایام ماه محرم و چه در دیگر ایام سال در 
بقاع متبرکه برای ما راهگشا بوده است.

وی با اشاره به فعالیت ۱۲۰۰ مرکز افق در امامزادگان شاخص 
اجتماعی  و  قرآنی  فرهنگی،  فعالیت های  کرد:  اظهار  کشور 
شاخص در ایام محرم در این مراکز که از نظر ظرفیت و پذیرش 

زائر از فضای قابل توجهی برخوردارند انجام می شود.
عادل افزود: امسال در دهه اول ماه محرم در بیش از ۳ هزار 
آستان امامزاده مراسم عزاداری برگزار می شود. هیات های 
مذهبی در دهه اول ماه محرم در بیش از ۱۱۰۰ امامزاده اجرای 
برنامه دارند و در دیگر ایام سال نیز ۷۰۰ هیات شاخص در بقاع 

متبرکه استقرار دارند.
امام  عزاداری  برای  که  موقوفاتی  محل  از  کرد:  عنوان  وی 
حسین)ع( وقف شده در سال گذشته بیش از ۹ هزار هیات 
مذهبی مورد حمایت قرار گرفتند. امسال نیز علاوه بر تقویت 
از ۱۵۰ هیات شاخص در  برنامه های بقاع متبرکه، حمایت 

تهران و استانها در دستور کار قرار دارد.
معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه تصریح 

کرد: در ادامه برنامه های محرم، در ایام اربعین نیز بالغ بر ۳۵۰ 
موکب در مسیر زائران و مرزها در نظر گرفته شده است که 
گروه های جهادی و هیات امنای امامزادگان در این مواکب به 

ارائه خدمات می پردازند.

همچنین موکب هایی از سوی امامزادگان و سازمان اوقاف در 
اعتاب مقدس برپا می شود که ۷ هزار خادم افتخاری و ۹۰۰ 
مبلغ در کنار ذاکران و قاریان در این مواکب حضور دارند و به 

عشق سیدالشهدا)ع( برنامه های اربعین را پیش می برند.

۳هزار آستان امامزادگان میزبان عزاداران محرم 
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صدور و تمدید ۶۵۹ مجوز 
در حوزه صنایع  دستی گلستان

مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی گلستان از 
صدور و تمدید ۶۵۹ مجوز در حوزه صنایع  دستی در سه  ماهه 
در  ساوری  داد.محمدجواد  خبر  استان  این  در  امسال  نخست 
گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: از ابتدای فروردین تا پایان 
خرداد امسال ۵۰۳ پروانه تولید انفرادی، ۷ پروانه تولید کارگاهی و 
۱۴۹ کارت شناسایی صادر و یا تمدید شده است.وی خاطرنشان 
کرد: این تعداد مجوز برای متقاضیانی که دارای تخصص، تجربه 
و آشنایی به فرآیند تولید و توانایی ساخت محصول در یکی 
از رشته های صنایع  دستی بوده اند، صادر و تمدید شده است.

انفرادی برای هنرمندانی است  ادامه داد: پروانه تولید  ساوری 
که برای خود اشتغال خانگی ایجاد کرده و در کارگاه های فعال 
خانگی خود محصولات صنایع  دستی تولید و از طریق بازاریابی، 
نمایشگاه ها و فروشگاه ها به فروش می رسانند.مدیرکل میراث  
فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی گلستان افزود: پروانه تولید 
کارگاهی به آن دسته از هنرمندانی اختصاص دارد که در کارگاه 
خود حداقل یک نفر را مشغول به فعالیت کرده اند و محصولات 
صنایع  دستی را به صورت عمده تولید و به بازار عرضه می کنند.

بزرگ  به جهش  اشاره  با  گلستان  استاندار 
اجرای طرح های راهداری گلستان در دولت 
ویژه  اعتبارات  اختصاص  از  رئیسی  شهید 

برای این بخش خبر داد.
داریوش  با  دیدار  در  زنگانه  محمد  علی 
و  حمل  و  راهداری  سازمان  رئیس  امانی 
دولت  در  کرد:  اظهار  کشور  جاده ای  نقل 
در  بزرگی  جهش  رئیسی  الله  آیت  شهید 
حوزه راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
صورت گرفته و بیش از ۹ هزار میلیارد تومان 
که ۳۲۰۰  شده  افتتاح  حوزه  این  در  طرح 
میلیارد تومان آن در سفر دوم شهید جمهور 

به استان بود.
وی افزود: از ۹۵ نقطه حادثه خیز استان ۵۶ 
مورد ایمن شد و تقاضای صدور دستور برای 
با اعتبار ۱۸۰  اجرای ۶ دور برگردان ایمن 

میلیارد تومان را داریم.
استاندار گلستان یادآور شد: پایانه مرزی اینچه 
برون برای ما از اهمیت بالایی برخوردار است 

و تقاضا داریم طرح جامع پایانه مرزی اینچه 
برون در شورای ساماندهی مبادی ورودی 
و خروجی کشور ظرف مدت ۳ ماه پس از 

ابلاغ مصوبه، هر چه سریعتر اجرایی شود.
در خصوص  لازم  توافقات  انجام  گفت:  او 

جاده ترکمن باشی به اینچه برون به طول 
۲۵۰ کیلومتر با پیمانکار ایرانی در دستور کار 
قرار گرفته تا ادامه کریدور شمال به جنوب از 
شرق دریای خزر از طریق جاده نفت و جاده 

خوش ییلاق انجام شود.

همچنین در این جلسه امانی رئیس سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور گفت: 
گلستان  استان  در  گرفته  صورت  اقدامات 
تا  را  تقدیر است و همراهی لازم  شایسته 

اتمام طرح ها خواهیم داشت.
تامین  برای  لازم  دستورات  جلسه  این  در 
مالی بخشی از مصوبات دور دوم سفر شهید 
جمهور به مبلغ ۷۹۰ میلیارد تومان صادر شد.
همچنین مقرر شد ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
برای بهسازی محور اصلی آزادشهر خوش 

ییلاق به طول ۶۰ کیلومتر تامین شود.
صدور دستور خرید ۳۰ دستگاه ماشین آلات 
تومان.تامین  میلیارد   ۵۰ مبلغ  به  راهداری 
احداث  برای  تومانی  میلیارد   ۱۰۰ اعتبار 
روشنایی های ۴۰ کیلومتر از مسیر آزادشهر 
به جنگل گلستان و تامین ۸۰ میلیارد تومان 
برای بهسازی آسفالت راه های روستایی در 
مناطق شرقی استان هم از دیگر مصوبات 

این جلسه بود.

استاندار گلستان:

تحول در اجرای طرح های راهداری گلستان 
به همت دولت شهید رئیسی

محدثه اسدی نیا: رئیس ستاد انتخابات گلستان گفت: اخذ رای در مرحله دوم 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری اسلامی ایران نیز، در استان گلستان 
در یک هزار و ۵۱۵ شعبه انجام می شود.سیدعلی مهاجر  نشست مشترک اعضای 
هیئت های اجرایی و نظارت استان در گرگان با اعلام این خبر افزود: آرا مردم 

گلستان در یک هزار و ۲۱۲ شعبه ثابت و ۳۰۳ شعبه سیار، آرا مردم گلستان 
جمع آوری خواهد شد.

وی ادامه داد: فرآیند رای گیری در مرحله دوم، همزمان با سراسر کشور، از راس 
ساعت هشت صبح جمعه ۱۵ تیر ۱۴۰۳ آغاز می شود.

رئیس ستاد انتخابات گلستان افزود: متولدان ۱۵ تیر ۱۳۸۵ و قبل از آن می توانند 
در این انتخابات رای دهند.معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان 
خاطرنشان کرد: مرحله اول، جمعه گذشته ۸ تیر با مشارکت بیش از ۴۱ درصدی 

واجدان شرایط در گلستان برگزار شد.

رئیس ستاد انتخابات گلستان خبر داد:

 برگزاری مرحله دوم انتخابات در گلستان با ۱۵۱۵ شعبه

شهرسازی  و  راه  مدیرکل  شجاعی:  رحمان 
ساخت  در  سیزدهم  دولت  اهتمام  به  گیلان 
مسکن اشاره کرد و گفت: ۸۰۰۰ واحد نهضت 

ملی مسکن تا پایان سال افتتاح می شود.
ماموریت های  از  فلاحتگریکی  محمدرضا 
مهم اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان 
را مهندسی ساخت راه ها دانست و اظهار کرد: 
مهندسی ساخت راه ها در دو بخش بهسازی و 

تعریض و احداث راه ها تعریف می شود.
وی ساخت راه را یکی از مهمترین و گران ترین 
پروژه های اداره کل راه و شهرسازی در سطح 
بخش  این  در  افزود:  و  دانست  گیلان  استان 
توسعه  و  ساخت  شرکت  سوی  از  پروژه   ۱۰
زیربناهای حمل و نقل کشور به صورت تفویضی 
به اداره کل راه و شهرسازی استان ابلاغ شده 

است.او با بیان اینکه هفت پروژه تفویضی وزارت 
راه و شهرسازی و ۱۷ پروژه استانی را در دست 
اجرا داریم، گفت: هر کدام از این پروژه ها دارای 

پیشرفت فیزیکی مناسب هستند.
سراوان،  تقاطع  تعریض  و  بهسازی  فلاحتگر 
چهار خطه کردن محور رشت - جیرده، احداث 
راه اصلی سنگر - سیاهکل و بهسازی محور 
رشت - سنگر را از جمله این پروژه ها دانست 
و بیان کرد: بهسازی راه اصلی پیربازار - ضیابر 
و خمام - خشکبیجار، چهار خطه کردن محور 
انزلی - رضوانشهر، احداث پل اسالم، بهسازی 
محور آستارا - اردبیل، چهار خطه کردن محور 
کلیدبر - ماسال - پونل، چهار خطه کردن محور 
ملاسرا - شفت، احداث پل چوبر و بهسازی و 
تعریض محور شفت - احمدسرگوراب از دیگر 

و  سفیدرود  پل  احداث  از  پروژه هاست.وی 
طارم  سه راهی   - منجیل  اصلی  راه  بهسازی 
خبر داد و اظهار کرد: چهار خطه کردن محور 
محور  بهسازی  کیاشهر،   - اشرفیه  آستانه 
چهار  شلمان،  پل  احداث  کومله،   - اطاقور 
بازکیاگوراب،   - سیاهکل  محور  کردن  خطه 
بهسازی محور املش - رانکوه و بهسازی محور 
چمخاله رودسر در دستور کار است.مدیرکل راه 
و شهرسازی گیلان یکی از اقدامات مهندسی 
ساخت را مربوط به اجرای پروژه های ساختمانی 
و تاسیسات عمومی دانست و گفت: ۱۹ پروژه 
در حال اجرا داریم و نیازمند تامین و تخصیص 

اعتبار لازم در این بخش هستیم.
وی به اهتمام دولت سیزدهم در ساخت مسکن 
اشاره کرد و افزود: برنامه ابلاغی استان در طرح 

نهضت ملی مسکن با برش سه ساله ۹۷ هزار 
و ۵۵۰ واحد است که تاکنون ۴۴ هزار و ۲۰۹ 

واحد آن محقق شده است.
ملی  نهضت  واحد   ۸۰۰۰ افتتاح  از  فلاحتگر 
مسکن تا پایان سال خبر داد و بیان کرد: در 
ملی  نهضت  واحد   ۴۹۷۲ گذشته  سال  سه 
مسکن در قالب طرح های حمایتی شهری )۶۰ 
واحد(، خودمالک شهری )۲۵۰ واحد(، خودمالک 
روستایی )۴۱۵۲ واحد( و بازآفرینی )۳۳۰ واحد( 
با افتتاح  ساخته و تحویل داده شده است که 

امسال به ۱۲ هزار و ۷۱۵ واحد می رسد.
وی از واگذاری زمین برای ساخت ۱۸۷۶ واحد 
افزود: واگذاری زمین برای  شهری خبر داد و 
پایان  تا  روستایی  و  شهری  مسکن  ساخت 

امسال به ۳۹۵۵ واحد می رسد.

مدیرکل راه و شهرسازی گیلان مطرح کرد

اهتمام دولت سیزدهم در ساخت مسکن

کنترل رفتار سیاسی در ایام انتخابات 
گسل های اجتماعی را کاهش می دهد

استانداری  کشوری  تقسیمات  و  انتخابات  سیاسی  مدیرکل 
گیلان گفت: کنترل رفتار سیاسی فردی و جمعی و اجتماعی 
در ایام انتخابات سبب کاهش گسل های اجتماعی شده و فردای 
زندگی  کنار هم  مختلف  با سلایق  مردم  همه  باید  انتخابات 
مسالمت آمیز و سازنده داشته باشند.جواد شفیعی ثابت  در جمع 
خبرنگاران با تاکید بر هوشیاری مردم در برهه حساس سیاسی 
اظهار کرد: رقابت های انتخاباتی لازم و ضروری است و تشدید 
اختلافات و درگیری و حساسیت ها سبب طمع دشمنان برای 
گفت:  انتخابات  ستاد  می شود.دبیر  سوءاستفاده  و  بهره برداری 
کنترل رفتار سیاسی فردی و جمعی و اجتماعی در ایام انتخابات 
در فضای حقیقی و مجازی سبب کاهش گسل های اجتماعی 
شده و فردای انتخابات باید همه مردم با سلایق مختلف کنار 
هم زندگی مسالمت آمیز و سازنده داشته باشند.سخنگوی ستاد 
انتخابات گیلان افزود: شایعه سازی، تخریب رقیب، توهین و 
پیش بینی های غیرمستند و بازنشر محتوای غیرسازنده در فضای 
مجازی سبب ایجاد جو روانی منفی خواهد شد که هر دولتی 
سرکار بیاید قطعا در مسیر تحقق وعده هایش دچار مشکل خواهد 
شد پس باید به فکر آرامش جامعه برای فردای انتخابات باشیم.

وی گفت: دور دوم چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
با هر نتیجه ای باید سبب انسجام ملی و پیوند عاطفی و ایمانی 
آحاد مردم ایران اسلامی شود و مقدمه آن رعایت انصاف در 
تبلیغات و رقابت و هواداری است.شفیعی با بیان اینکه روش های 
آراء سطح بینش  اداره جامعه طبیعی و تضارب  متفاوت برای 
برده است،  بالاتر  پله  انتخابات چند  این  را در  عمومی جامعه 
تصریح کرد: باید از این ظرفیت آگاهی برای کسب تجربه از 
حوادث و فتنه انگیزی دشمنان این ملت استفاده کنیم تا طمع 
آنان خنثی شود.مدیرکل سیاسی و انتخابات گیلان گفت: دور 
دوم انتخابات روز جمعه ۱۵ تیرماه برابر قانون به مدت ۱۰ ساعت، 
با تدابیر هیات های نظارت، اجرایی، بازرسی و انتظامی با هدف 
تحقق سلامت، مشارکت و امنیت در این انتخابات رقابتی با 
دور،  این  در  مشارکت  و  می شود  برگزار  روزی  شبانه  پشتکار 

فرصتی برای خنثی کردن طمع دشمنان است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان خبر داد:
احیاء ۱۰۹ تعاونی راکد و غیر فعال 

گیلان در دولت سیزدهم
عباس عمویی: مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان، از 
احیاء ۱۰۹ تعاونی راکد و غیر فعال استان در دولت سیزدهم 
خبر داد و گفت: شاهد رشد ۴۴۵ درصدی تسهیلات اعطایی 
به تعاونی ها در دولت سیزدهم هستیم.سیاوش آقاجانی با اشاره 
به مهم ترین اقدامات و دستاوردهای دولت سیزدهم در بخش 
تعاون، به بازنگری و ابلاغ سند توسعه بخش تعاون اشاره و 
بار در دولت سیزدهم شکل  اولین  اظهار کرد: این سند برای 
اجرایی به خود گرفت.آقاجانی همچنین از جمله اقدامات دولت 
سیزدهم از احیاء ۱۰۹ تعاونی راکد و غیرفعال استان خبر داد و 
یادآور شد: شاهد رشد ۲۲۱ درصدی احیاء تعاونی های راکد و 
غیرفعال نسبت به مدت مشابه دولت قبل هستیم.وی از تشکیل 
شورای توسعه تعاون گیلان در راستای اجرای سند توسعه بخش 
تعاون با عضویت ۲۲ دستگاه عضو شورا به ریاست استاندار خبر 
داد و اضافه کرد: ستاد توسعه تعاون استان به ریاست استاندار 
تعاون  توسعه  کارگروه های  و  تشکیل شده  گیلان سه جلسه 
شهرستان ها نیز ذیل این ستاد به ریاست فرمانداران در حال 
با  اجتماعی گیلان  رفاه  و  کار  تعاون،  است.مدیرکل  برگزاری 
تاکید بر اختصاص خط اعتباری ویژه )تسهیلات( بخش تعاون 
در سه سال اخیر به مبالغ ۲۰۰۰، ۳۰۰۰ و ۸۰۰۰ میلیارد تومان، 
تصریح کرد: این خط اعتباری اولین بار پس از ادغام وزارت تعاون 
برای شرکت های تعاونی اختصاص یافته است.آقاجانی به ایجاد 
تحرک و تکمیل شرکت های تعاونی توسعه و عمران شهرستانی 
به واسطه توجه و نگاه دولت سیزدهم و استاندار گیلان نیز اشاره 
و اظهار کرد: یکی از جلسات شورای توسعه تعاون استان نیز با 
محوریت تعاونی های توسعه و عمران برگزار شده است.وی از 
راهبرد پایدارسازی مشاغل خانگی از طریق تشکیل تعاونی های 
تامین نیاز مشاغل خانگی نام برد و گفت: این حرکت در استان 
نیاز مشاغل  تامین  تعاونی  پنج شرکت  تاکنون  و  شروع شده 
اجتماعی  رفاه  و  تعاون، کار  دادیم.مدیرکل  را تشکیل  خانگی 
گیلان همچنین از به روزرسانی و فعال سازی شرکت های تعاونی 
سهام عدالت و دادن نقش موثر به این تعاونی ها در شرکت های 
سرمایه گذاری استانی در دولت سیزدهم خبر داد.آقاجانی به پایش 
و نظارت ویژه تعاونی های بزرگ و حساس خصوصا تعاونی های 
مسکن به منظور جلوگیری از انحراف و اعتمادسازی در بخش 
تعاون اشاره و اظهار کرد: شاهد ارتقاء نقش تعاونی های استان 
وزارت  گزارش  طبق  و  هستیم  برتر  تعاونی های  جشنواره  در 
متبوع، در سال جاری استان گیلان رتبه اول مشارکت تعاونی ها 
را بین استان های کشور کسب کرده؛ در سال گذشته نیز رتبه 
دوم تعاونی های برتر ملی را در سطح کشور به دست آوردیم.

وی به مقایسه اقدامات و شاخص های بخش تعاون در دولت 
سیزدهم و قبل از آن پرداخت و خاطرنشان کرد: شاهد رشد 
۴۴۵ درصدی تسهیلات اعطایی به تعاونی ها در دولت سیزدهم 
هستیم.مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان از رشد ۱۵۰ 
درصدی تشکیل تعاونی توسعه و عمران شهرستانی خبر داد و 
اضافه کرد: تعاونی های محوری استان از جمله تامین نیاز، فراگیر، 
سهامی عام دانش بنیان و... از ۶ تعاونی در دولت قبل به ۲۳ 
تعاونی افزایش یافته که رشد ۴۵۰ درصدی دارد.وی با اشاره به 
برگزاری ۸۹ هزار و ۴۹۶ نفر/ساعت دوره آموزشی توانمندسازی 
تعاونی ها، تاکید کرد: ۳۷۶۰ مورد نظارت قانونی بر تعاونی ها و 

اتاق های تعاون استان انجام شده است.

صادرات ۳۵۴ هزار تنی کالا از
مرز آستارا

از رشد ۳۳  نقل جاده ای گیلان  راهداری و حمل و  مدیرکل 
از مرز  به مدت مشابه سال گذشته  درصدی صادرات نسبت 
آستارا خبر داد و گفت: بیش از ۳۵۴ هزار تن کالا از این مرز 
صادر شده است.غلامعلی نیک فهم با اشاره به ترانزیت ۳۲۳ 
هزار تنی کالا در استان در فصل بهار امسال، اظهار کرد: ۳۱۲ 
هزار تن مربوط به مرز آستارا و ۱۱ هزار تن نیز مربوط به مرز 
از  بیش  یادشده  مدت  در  اینکه  بیان  با  است.وی  بوده  انزلی 
۲۳۹ هزار تن کالای ترانزیت ورودی از مرزهای استان وارد 
و بیش از ۸۴ هزار تن کالای ترانزیت خروجی از استان خارج 
شده است، افزود: شاهد افزایش ۱۲۲ درصدی کالای ترانزیت 
ورودی و رشد ۵۶ درصدی کالای ترانزیت خروجی هستیم.

و  آرد  انواع  نقل جاده ای گیلان  و  و حمل  راهداری  مدیرکل 
گندم را عمده ترین کالای ترانزیتی ورودی و سیب زمینی و 
چای را مهمترین کالای ترانزیت خروجی از آستارا دانست و 
گفت: بیش از ۳۸ هزار تن کالای وارداتی در همین زمان از مرز 
آستارا وارد شده که از کاهش ۲۶ درصدی نسبت به زمان مشابه 
سال گذشته برخوردار بوده است.او از رشد ۳۳ درصدی صادرات 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته از مرز آستارا خبر داد و بیان 
کرد: بیش از ۳۵۴ هزار تن کالا از این مرز صادر شده است که 
می توان از میوه و تره بار و انواع کاشی به عنوان کالاهای عمده 
صادرشده از مرز آستارا نام برد.وی افزود: در بخش حمل و نقل 
بین المللی شش شرکت مربوط به کالا و یک شرکت مربوط به 
مسافر است. همچنین بیش از ۱۸۰ نمایندگی شرکت های حمل 

و نقل بین المللی در استان فعالیت می کنند.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی گلستان:
امسال حدود۱۸هزارمیلیارد تومان گندم 

از کشاورزان گلستانی خریداری شد
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان گلستان گفت: امسال 
از کشاورزان گلستانی  حدود ۱۸ هزار میلیارد تومان گندم 
خریداری شد.روح الله مهری اظهار کرد: امسال حدود ۱۸ 
هزار میلیارد تومان گندم از کشاورزان گلستانی خریداری شد 
که استان در زمینه تولید گندم توانست رتبه دوم کشوری را به 
دست آورد.وی افزود: از کل خرید گندمی که در کشور انجام 
می شود ۱۸ درصد مربوط به استان گلستان استمدیرکل غله 
و خدمات بازرگانی استان گلستان از پرداخت ۵۰ درصدی 
مطالبات گندم کاران گلستانی خبر داد و گفت: تا کنون بیش 
از ۸ هزار میلیارد تومان به کشاورزان گلستان پرداخت شد که 
برای مابقی مطالبات در حال پیگیری هستیم.وی یادآور شد: 
برای خرید این میزان گندم امسال ۹۸ مرکز در سطح استان 
فعالیت داشتند که این رقم در سال گذشته ۸۶ مورد بوده 
است.استان گلستان تا کنون با خرید تضمینی یک میلیون 
و ۵۰ هزار تن گندم دومین استان بزرگ تولید کننده گندم 

کشور است.

رییس ستاد انتخابات گلستان گفت: روند 
ریاست  انتخابات  مرحله  دومین  برگزاری 
جمهوری همانند مرحله نخست در استان 

گلستان انجام می شود.
خبرنگاران  جمع  در  مهاجر  علی  سید 
اظهار کرد: روز جمعه ۸ تیر مردم گلستان 
ریاست  انتخابات  دوره  چهاردهمین  در 

جمهوری مشارکت ۴۱/۱۶ داشتند.
وی افزود: بر اساس اعلام ستاد انتخابات 
کشور، دور دوم انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری، جمعه ۱۵ تیرماه برگزار 

می شود و روند برگزاری انتخابات همچون 
مرحله نخست انجام خواهد شد.

رئیس ستاد انتخابات استان گلستان گفت: 
انتخابات  دوره  چهاردهمین  دوم  مرحله 

 ۱۵ جمعه  روز  در  که  جمهوری  ریاست 
تیر برگزار می شود هزار و ۵۱۵ شعبه اخذ 
رأی شهری و روستایی در سراسر گلستان 

فعالیت خواهند داشت.
وی یادآور شد: از این تعداد شعبه اخذ رأی 
تعداد هزار و ۲۱۲ شعبه ثابت و ۳۰۳ شعبه 

سیار هستند.
مهاجر تعداد واجدین شرایط رأی دهند در 
استان گلستان را یک میلیون و ۴۳۹ هزار و 
۷۳۵ نفر اعلام کرد و گفت از این تعداد ۹ 

هزار و ۶۳۴ نفر رأی اولی هستند.

رییس ستاد انتخابات گلستان:

روند برگزاری انتخابات در گلستان همانند مرحله اول انجام می شود

تجهیز کارگاه آموزشی گاز در اداره کل 
فنی و حرفه ای شماره یک شهرستان گرگان

آقای گروسی افزود : با توجه به اهمیت مصرف پایدار 
و  آگاهی  لزوم   ، شرکت  این  مشترکین  توسط  گاز 
کارآمدی هرچه بیشتر نیروهای فنی این سازمان در 

حفظ ایستگاههای تقلیل فشار ضروری می باشد .
در ادامه ایشان اظهار داشتند : در همین راستا با توجه 
به اهمیت آمادگی هرچه بیشتر نیروهای ابزاردقیق ، 
آموزشی  ، کارگاه  استان  امداد و گازبان ها در سطح 
ایستگاههای تقلیل فشار در قالب ۲ گروه ۴۰ نفره طی 
چهار روز برنامه ریزی و برگزارگردید . و این دوره برای 

سایر کارکنان مرتبط برنامه ریزی و اجرا خواهد شد

مخابرات  اداره  رییس  دیدار  در 
شهردار  با  کتول  آباد  علی  شهرستان 
شبکه  توسعه  وضعیت  سنگدوین، 
فیبر در این شهرستان بررسی شد.به 
گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
جواد  مهندس  دیدار  در   ، گلستان 
شهردار  مرعشی  مهدی  با  صفرنژاد 
شهر سنگدوین ، ضمن تشریح اقدامات 
زیرساخت  توسعه  در جهت  مخابرات 
از  فیبر نوری  افزود: توسعه شبکه  ها 
در  مخابرات  دار  الویت  های  برنامه 

با  و  بوده  آبادکتول  علی  شهرستان 
مناطق  در  شده  انجام  های  تلاش 

اجرا  حال  در  شهرستان  این  مختلف 
شهرستان  مخابرات  اداره  ست.رییس 

همکاری  بر  تاکیید  با  آبادکتول  علی 
بیشتر دستگاههای مرتبط در راستای 
رفع موانع توسعه شبکه فیبر نوری از 
خصوص  این  در  سنگدوین  شهردار 
نمود.همچنین  همکاری  تقاضای 
با  مهدی مرعشی شهردار سنگدوین 
علام این مطلب که استفاده از فناوری 
های روز دنیا از نیازهای ضروری امروز 
جهت  در  خود  آمادگی   ، است  مردم 
توسعه شبکه و صدور مجوزهای لازم 

را اعلام کرد.

بررسی توسعه شبکه فیبر مخابرات در شهر سنگدوین

نمایشگاه خانه مدرن در مرکز گلستان 
برپا می شود

روابط عمومی شرکت نمایشگاه های بین المللی استان گلستان از برپایی نمایشگاه »خانه مدرن، معماری 
داخلی و دکوراسیون« در محل دائمی این نمایشگاه در گرگان خبر داد. نمایشگاه خانه مدرن گشایش 
خواهد یافت و تا جمعه ۱۵ تیر برپا است.علاقه مندان می توانند در این مدت، از ساعت ۱۷ تا ۲۲ از این 
نمایشگاه واقع در بزرگراه گرگان - آق قلا، روبروی فرودگاه بین المللی گرگان، نمایشگاه بین المللی 

استان گلستان، دیدن کنند.
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معرفی ۷ ورزشگاه برای 
VAR نصب

رقابت های لیگ برتر در فصل آینده با سیستم کمک داور ویدیویی برگزار 
خواهد شد و ۷ ورزشگاه آماده نصب سیستم VAR هستند.رقابت های لیگ 
 VAR برتر در فصل بیست و چهارم با حضور سیستم کمک داور ویدئویی
برگزار خواهد شد و با دستور مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال، باشگاه ها 

موظف هستند، ایرادهای ورزشگاه های خود را بر طرف سازند و تا زمانی که 
ایرادها از بین نرود فصل جدید لیگ برتر آغاز نخواهد شد.به همین منظور جلسه 
چهارم ستاد آماده سازی ورزشگاه ها با حضور تاج در فدراسیون فوتبال برگزار 
شد و اسامی ۷ ورزشگاه که آماده نصب سیستم VAR هستند، اعلام شد.به 
این ترتیب ورزشگاه های آزادی تهران، نقش جهان اصفهان، یادگار امام تبریز، 
شهدای فولاد خوزستان، شهید سلیمانی سیرجان، شهدای مس رفسنجان و 
امام خمینی اراک می توانند سیستم کمک داور ویدئویی را نصب کنند.لازم به 

ذکر است که ورزشگاه امام خمینی اراک، در حال آماده سازی است.

کسب بیش از سه هزار 
مدال توسط ورزشکاران 

در دولت سیزدهم
وزیر ورزش و جوانان گفت  در دولت سیزدهم بیش از سه 
هزار مدال توسط ورزشکاران در میادین مختلف ورزشی 
کسب شده است. کیومرث هاشمی  در حاشیه مراسم 
از دو پروژه ورزشی در شهرستان  افتتاح و بهره برداری 

فردیس در جمع خبرنگاران اظهار کرد:  با افتتاح این 
دو  پروژه شاهد ارتقای سرانه ورزشی شهرستان فردیس 
خواهیم بود.وزیر ورزش  و جوانان تصریح کرد: این دو پروژه 
با اعتباری بالغ بر ۲۶ میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی و 

استانی به بهره برداری رسید.
هاشمی به دستاوردهای وزارت ورزش و جوانان در دولت 
سیزدهم اشاره کرد و افزود: در دولت حضرت آیت الله 
پروژه ورزشی  از یک هزار و ۴۲۶  شهید رئیسی بیش 
افتتاح و در مرحله بهره برداری قرار گرفت و بیش از سه 

هزار مدال ورزشی توسط ورزشکاران  در میادین مختلف 
ورزشی کسب شد.وی عنوان کرد: در حوزه جوانان  نیز 
۱۵۷ هزار میلیارد تومان وام ازدواج در اختیار زوجین قرار 
گرفت.در سفر یک روزه وزیر ورزش و جوانان به استان 
البرز دو پروژه ورزشی استخر شهدای خدمت در شهرک 
وحدت فردیس، در مساحت ۱۳۰۰ متر مربع با اعتباری 
بالغ بر هشت میلیارد تومان و زمین چمن فوتبال شهدای 
فردیس در مساحت هفت هزار متر مربع با اعتباری بالغ بر 

۱۸ میلیارد تومان افتتاح شد.

هدایی: 
درگیر تمرینات شخصی ام هستم

تنیس روی میز گفت:  پریا حاجیان: ملی پوشی 
روز   ۱۰ تا  و  هستم  شخصی ام  تمرینات  درگیر 
دیگر از ایران خارج می شوم و به فرانسه می روم 
تا تمرینات پیش فصل را در کنار هم تیمی های 
خود شروع کنم.امیرحسین هدایی درباره کیفیت 
لیگ برتر تنیس روی میز اظهار داشت: خدا را شکر 
لیگ خوبی پشت را سر گذاشتیم و با تمام فراز و 
نشیب هایی که داشت به شکل خوبی برگزار شد. 
تیم فراسنج هم که سالیان سال در این تیم عضویت 
داشتم توانست مقام نایب قهرمانی را کسب کند.وی 
ادامه داد: به نظرم مقام دومی زیبنده بود و نتیجه 
بدی نبود چرا که در سال جاری تیم های دیگر 
بیشتر از تیم ما هزینه کرده بودند، اما با این وجود 
تیم ما در مسابقات لیگ نتیجه خوبی گرفت. اگر در 
بازی آخر هم شانس یار ما بود حتی می توانستیم 
برنده از زمین خارج شویم. به هر حال بازی با تیم 
پتروشیمی را با نتیجه ۳ بر ۲ واگذار کردیم. البته 
نوشاد عالمیان در بازی آخر انصراف داد، اما من 
توانستم مقابل نیما عالمیان برنده شوم.ملی پوشی 
تنیس روی میز گفت: از احسانی مهر به عنوان 
مدیرعامل یک شرکت خصوصی بابت تشکیل تیم 
بسیار خوب تشکر می کنم که یک تیم با پرستیژ و 
حرفه ای را به لیگ تنیس روی میز آورده و حفظ 
کرده است و خیلی خوب از ما حمایت می کند. او 
دارد از جیب شخصی اش هزینه می کند و تمام این 
کار ها واقعا زیبنده است و جای تقدیر دارد. هدایی 
در پایان درباره برنامه اش برای آینده با توجه به 
عدم حضور در المپیک پاریس خاطرنشان کرد: من 
درگیر تمرینات شخصی ام هستم و تا کمتر از ۱۰ 
روز دیگر از ایران خارج می شوم و به فرانسه می روم 
تا تمرینات پیش فصل را در کنار هم تیمی های 
خود شروع کنم. آماده می شوم که از ماه سپتامبر 
)اوایل شهریور ماه( در لیگ فرانسه و آمریکا به طور 

همزمان فعالیت خود را شروع کنم.

هاشمی:
چالش سرپرستی در فدراسیون ها را 

در کسب سهمیه المپیک دیدیم
هاشمی  کیومرث  گفت   المپیک  ملی  کمیته  دبیر کل 
چالش  حذف  داد،  انجام  راستا  این  در  خوبی  اقدامات 
سرپرستی فدراسیون ها را در برنامه دارد.مناف هاشمی  در 
مجمع انتخابات ریاست فدراسیون دو و میدانی با اشاره به 
اینکه وزارت ورزش و جوانان آرامش خوبی در فدراسیون ها 
حاکم کرد، تصریح کرد: چالش سرپرستی در فدراسیون ها 
کمیته  دبیر کل  دیدیم.  المپیک  در کسب سهمیه  را 
ملی المپیک با تأکید بر اینکه کیومرث هاشمی اقدامات 
خوبی در این راستا انجام داد، اضافه کرد:  حذف چالش 
سرپرستی فدراسیون ها را در برنامه دارد. هاشمی با بیان 
اینکه احسان حدادی بارها دل مردم را شاد کرده است، 
گفت: حتی با کسب مدال،  دل دولت مردان را هم با مدال 
آوری در صحنه های بین المللی شاد کرده است. دبیر کل 
کمیته ملی المپیک اظهار داشت: بلیط تماشای مسابقات 
دو و میدانی از سایر رشته ها در المپیک پاریس گران تر 
است. باید نگاهی هم به موضوع اقتصادی در این رشته 
داشته باشیم. فدراسیون دو و میدانی  چند فدراسیون را در 
برگرفته است،  از طرفی استعدادیابی و تقویت زیر ساخت ها 

نباید فراموش شود.

گروه ورزشی: نیمی از جمعیت استان گلستان را بانوان تشکیل می دهند اما 
سهم آنان در اعتبارات ورزشی ناچیز است و در کنار این مساله، نداشتن حامی 
مالی مزید بر علت شده تا والیبال زنان با وجود استعدادهای فراوانی، فرصتی 
برای عرض اندام پیدا نکند.کارشناسان، اهمیت ورزش زنان را سه برابر بیشتر از 
مردان می دانند اما زیرساخت های ورزشی پاسخگوی تقاضا و نیاز بانوان نیست 
و علاوه بر آن نگاه درمان محوری به جای نگاه پیشگیرانه، در حوزه سلامت 
بانوان نیز سایه انداخته است.نقش پررنگ کشاورزی در گلستان باعث شده تا 
این خطه شمالی از کارخانجات و صنایع بزرگ محروم باشد و همین مساله 
دست استان را در پیداکردن حامی مالی تیم های ورزشی کوتاه کرده و به دنبال 
این اتفاق، برخی رشته های ورزشی در حسرت تیم داری روزگار می گذرانند و 

برخی تیم های ورزشی نیز خیلی زود منحل می شوند.
با وجود بهره مندی استان گلستان از استعدادهای سرشار در ورزش والیبال اما 
کمبود اعتبارات و نبود حامی مالی باعث شده، این رشته ورزشی هم در مسیر 
واقعی رشد و شکوفایی قرار نگیرد و استعدادهای بانوان والیبالیست قربانی این 
کمبودها شود.از آنجا که نیمی از جمعیت جامعه را بانوان تشکیل می دهند و 
سلامت آینده فرزندان ما در گرو سلامت مادران و دختران این مرزوبوم است 
به دلیل اهمیت ورزش بانوان، گفتگویی را با »مرضیه ابراهیم زاده«، نایب 

رییس هیات والیبال گلستان ترتیب دادیم.
ارشد  کارشناسی  و  انگلیسی  زبان  مترجمی  کارشناس  مدرک  دارای  وی 
مدیریت ورزش است و از نوجوانی پا به عرصه والیبال بانوان گذاشته و وقتی 

وارد مقطع متوسطه اول شد در مسابقات قهرمانی کشور شرکت کرد.
او در دومین دهه از زندگی خود تصمیم گرفت فعالیت  خود در رشته والیبال 
را به بخش داوری اختصاص دهد لذا در ۲۰ سالگی مسابقات قهرمانی کشور 
را قضاوت کرد و از آن زمان تاکنون به مدت ۲۵ سال در مسابقات مختلف 

سوت زد.
منشی  به عنوان  جهانی  لیگ های  در  سال   ۱۳ مدت  به  همچنین  وی 
الکترونیک فعالیت کرد. ابراهیم زاده داور بازنشسته و هم اکنون ناظر داوری 
در مسابقات والیبال کشور است و سرپرستی ملی تیم والیبال بزرگسالان ایران 

را هم در کارنامه دارد.
والیبال بانوان را در استان گلستان چطور می بینید؟

ابراهیم زاده: ۳۰ سال به طور رسمی در عرصه والیبال حضور داشتم و در 
کمیته های مختلف شهرستان گرگان و استان گلستان فعالیت کردم و به 

جرات می توانم اعلام کنم تحولات والیبال گلستان در سال های اخیر و با 
ریاست آقای سنگدوینی در هیات والیبال گلستان چشمگیر بود.

از طرفی هیات والیبال استان جزو هیات های برتر کشور است و در ارزیابی 
انجام شده از سوی فدراسیون والیبال در چهار سال متوالی رتبه اول تا دوم را 

به خود اختصاص داده است.
در حال حاضر گلستان در ورزش والیبال بانوان چند بازیکن ملی پوش دارد؟

ابراهیم زاده: در گذشته »مهسا صابری« از کردکوی و »مونا آشفته« از گرگان 
۲ بازیکن گلستانی عضو تیم ملی والیبال بودند که صابری پس از ۱۵ سال 
عضویت در تیم ملی والیبال، بازنشسته شد و مشغول مربی گری است و آشفته 

نیز در یکی از تیم های خارجی بازی می کند.
در حال حاضر پنج بازیکن گلستانی در تیم ملی والیبال مردان در رده های 
مختلف حضور دارند که بسیار خوب است و امیدواریم این حضور پررنگ در 

بخش بانوان هم عملیاتی شود.
چرا والیبال زنان همانند مردان نتوانست شکوفا شود؟

ابراهیم زاده: برنامه ریزی و سازماندهی فدراسیون در والیبال بانوان ضعیف تر از 
والیبال مردان است و این برنامه ریزی برای تیم ملی به صورت مقطعی انجام 
می شود حال آنکه باید قراردادها با مربیان خوب بومی یا غیربومی دنیا منعقد 

شود و این قرادادها متوالی و در بازه زمانی سه الی پنج ساله باشد.
والیبال رشته دشواری است و مدت زمانی که مربی با تیم کار می کند باید در 
مدت زمان طولانی تری باشد تا نتیجه مطلوب به دست بیاید، علت موفقیت 
بیشتر والیبال مردان حضور مربیان خوب دنیا است که در تیم های ملی ما 
حضور داشتند به دنبال همین مزیت مربیان، بازیکنان و داوران در بخش مردان 

رشد کردند اما والیبال بانوان از این ظرفیت محروم بوده است.
مربیان خوبی با تیم ملی والیبال بانوان کار کردند اما باز هم کافی نیست، 
پتانسیل بازیکنان ما بسیار بالا است و علاوه بر مربی حرفه ای باید از کادر 
فنی خوب و قوی بهره مند باشد تا تیم والیبال بانوان به سمت موفقیت سوق 

پیدا کند.
استان گلستان در لیگ برتر والیبال بانوان تیم ثابت هم دارد؟

ابراهیم زاده: خیر، مانند ذوب آهن اصفهان و یا پیکان تهران به طور متمادی و 
با یک عنوان در لیگ برتر شرکت نکردیم. هر چند وقت از گلستان یک تیم 
منتخب به مسابقات اعزام کشوری می شود و با نام های گوناگون مسابقه می 
دهد. به دلیل تغییر مداوم حامی مالی، تنها یک سال در والیبال زنان گلستان 

سرمایه گذاری شد و در لیگ برتر حضور پیدا کرد.
استان گلستان در والیبال زنان، تیم منتخب دارد و امسال احتمالا بندرگز یک 

تیم به لیگ برتر اعزام کند.
چرا گلستان یک تیم ثابت ندارد؟

ابراهیم زاده: در بخش باشگاهی باید باشگاه ها و موسسات فرهنگی و ورزشی 
وجود داشته باشند تا بتوانند سالانه از طریق آن موسسه به طور متمادی در 

مسابقات شرکت کنند اما چنین موسسه ای در استان گلستان وجود ندارد.
شهرداری گرگان و گنبدکاووس تقریبا یک موسسه فرهنگی ورزشی سازمان 
یافته دارند که در گرگان ۹۹ درصد اعتبارات این موسسه به سمت بسکتبال و 

در گنبدکاووس به سمت والیبال مردان هدایت می شود.
سرریز شدن ۹۹ درصدی اعتبارات به سمت مردان از کجا نشات می گیرد و 

چرا ورزش بانوان سهمی از اعتبارات ندارد؟
فقدان  و  مالی  حامی  نبود  که  نمی دانیم  دقیقا  هم  خودمان  ابراهیم زاده: 
سرمایه گذاری در والیبال بانوان از کجا نشات می گیرد اما به دلایل فرهنگی و 

یا هر دلیل دیگری چنین اتفاقی برای والیبال بانوان افتاده است.
از سویی دیگر انعکاس مسابقات والیبال بانوان از طریق تلویزیون و شبکه های 
مجازی مساله مهمی است که در دیده شدن ورزش زنان تاثیر به سزایی دارد، 
سرمایه گذار که قصد حمایت مالی از تیم والیبال بانوان دارد از ظرفیت ها 
و توانمندی های والیبال بانوان به طور دقیق اطلاع ندارد اما وقتی حضور 
بازیکنان در مسابقات و تلاش آنها را در زمین والیبال می بینید انگیزه بیشتری 

برای حمایت می گیرد.
در حال حاضر رقابت در والیبال بانوان در شهرهای بزرگ و کلان شهرها 
وجود دارد و می طلبد حمایت مداوم از والیبال بانوان در گلستان به وجود بیاید 

تا شاهد چنین اتفاق خوبی در استان گلستان هم باشیم.
وضعیت تیم ملی والیبال بانوان را چطور ارزیابی می کنید؟

ابراهیم زاده: تیم ملی والیبال زنان ایران در آسیا رتبه ششم را کسب کرد 
که می توانست در جایگاه بهتری قرار بگیرد، متافانه سیاست های فدراسیون 
والیبال موجب شده که تیم ملی والیبال زنان از سال ۱۳۷۳ تاکنون همواره 

در جایگاه ششم تا هشتم آسیا بایستد و نتواند جایگاه بهتری را کسب کند.
تیم های قهرمان دنیا در حوزه والیبال بانوان در آسیا حضور دارند و همین مساله 

کار را برای تیم ملی والیبال بانوان ایران سخت کرده است.
تغییر سالانه مربیان و کادر فنی تیم ملی والیبال بانوان یک آسیب است، اینکه 

یک مربی برای دو سال متولی بتواند در تیم ملی بانوان فعالیت کند اتفاقی نادر 
است و این مساله همواره به تیم ملی آسیب می زند.

یکی از مهم ترین هدف های ما در بخش دختران تربیت بازیکن های حرفه 
ای با استعداد و علاقه مند است، ادامه تحصیلی، زندگی و ازدواج، فعالیت 

دختران والیبالیست را برای فعالیت در ورزش قهرمانی سخت می کند.
چالش های شما در بخش بانوان چیست؟

ابراهیم زاده: واگذاری سالن های ورزشی به بخش خصوصی در سال های اخیر 
موجب شده تا نگهداری و حفاظت سالن های ورزشی و امکانات آن دچار 
مشکل شود، سالن های ورزشی در حوزه بانوان از جهات مختلف از جمله 
تجهیزات و سیستم های سرمایشی و گرمایشی مشکل دارد و همین مساله از 

انگیزه ورزشکاران ما می کاهد.
نبود سیستم های  تمرین می کنند  با حجاب در سالن ها  بانوان  آنجا که  از 
سرمایشی، دختران والیبالیست را دچار چالش می کند و همین مسائل آنها را 
از ورزش دور می کند، از سویی دیگر مسائل اقتصادی نیز مزید بر علت شده 
تا بازیکنان انگیزه لازم برای فعالیت نداشته باشند با توجه به اینکه بازیکنان 
والیبالیست به جز گرگان در دیگر شهرها امکان برگزاری جلسه تمرین ندارند 
برای رسیدن به آمادگی مطلوب ناگزیر راهی گرگان شده و پس از انجام 
تمرین به شهر خود باز می گردند که تکرار این کار علاوه بر نیاز به صرف 

هزینه زیاد، خستگی را برای ورزشکاران به همراه خواهد داشت.
هیات والیبال بانوان گلستان برای پیشرفت این رشته ورزشی در استان چه 

اقداماتی انجام داده است؟
بانوان  والیبال  هیات  رییس  نایب  عنوان  به   ۱۳۹۶ سال  از  ابراهیم زاده: 
گلستان فعالیت خود را آغاز کردم و خوشبختانه در این مدت با تلاش عیسی 

سنگدوینی، رییس هیات والیبال استان اقدامات مهمی انجام شده است.
در ابتدای فعالیت در هیات والیبال، برای معرفی به کلاس های بین المللی از 
وجود مربیان واجد شرایط محروم بودیم و فعالان این بخش به ناچار باید 
پس از گذراندن کلاس های مربیگری درجه یک به دوره های مربیگری 
بین المللی می رفتند اما با اقدامات انجام شده، هفت نفر مربی بین المللی بانو از 

خطه گلستان تریبت کردیم که این روند ادامه دار است.
تمرینات استعدادیابی به طور مرتب در شرق، غرب و مرکز استان گلستان 
برگزار می شود تا استعدادهای والیبال بانوان را کشف کرده و برای آینده والیبال 

ایران در تیم ملی معرفی کنیم.

والیبال بانوان گلستان در سال هایی که گذشت عناوین مختلفی را در مسابقات 
قهرمانی کشور و لیگ کشور به دست آورد که کسب عنوان قهرمانی و نایب 

قهرمانی در رده های سنی نونهالان، نوجوانان و جوانان از جمله آنها است.
با وجود همه کمبودها هر ساله یک نماینده از استان گلستان در لیگ های 
برتر، دسته یک و دسته دو در مسابقات لیگ قهرمانی کشور شرکت می کند، 
همچنین در سه سال گذشته تیم سریک گنبدکاووس به مقام نایب قهرمانی 
کشور رسید و تیم های دیگر نیز با فعالیت خود رتبه های خوبی را در این دوره 

از مسابقات کسب کردند.
بخش زیادی از فعالیت شما به داوری والیبال اختصاص پیدا کرده در این 

بخش گلستان چه وضعیتی دارد؟
ابراهیم زاده: داوری والیبال و رقابت در کشور بسیار گسترده است، ما تلاش 
کردیم کسانی که پتانسیل حضور در مسابقات قهرمانی کشور را دارند معرفی 
کنیم که خوشبختانه پس از خودم که سال ها در لیگ های جهانی والیبال به 
عنوان منشی الکترونیک و در مسابقات لیگ برتر کشور و مسابقات دختران 
به عنوان داور قضاوت کردم اکنون »زهرا رضانژاد« داور جوان گلستانی در 

مسابقات قهرمانی کشور سوت می زنند.
ما سعی کردیم در هر مقوله ای یک نماینده از استان گلستان در فدراسیون و 
کشور داشته باشیم که »فاطمه ژند« به عنوان داور ملی بازنشسته به عنوان 

ناظر فنی و نماینده فدراسیون در مسابقات قهرمانی کشور حضور دارند.
باید به دختران امروز و مادران فردا که جامعه را  پایانی..ابراهیم زاده:  نکته 
می سازند بیشتر توجه شود و دولت و مسوولان باید از ورزش بانوان بیشتر 
حمایت کنند هر چه دختران سالم تری داشته باشیم جامعه سالم تری خواهیم 
را  می گذرد  بطالت  به  که  ساعت هایی  ورزش،  در  وقت  گذران  و  داشت 
می سوزاند لذا فعالیت نوجوانان و جوانان در حوزه ورزش و سرمایه گذاری در 

این بخش آنها را از فضاهای مسموم در حوزه مجازی و حقیقی دور می کند.
همیشه فعالیت های ورزشی نیاز به حمایت دارد که این حمایت ها به صورت 
مادی و یا معنوی انجام می شود با توجه به اینکه مسابقات در سطح کشور 
برگزار می شود نیاز به سفر و اعزام تیم های ما وجود دارد و از آنجا که به صورت 
تیمی اعزام می شوند حداقل ۲۵ نفر باید به سفر ارسال شوند که با توجه به 

مسافت و هزینه های سفر، وجود حامیان مالی ضروری است.
انتظار می رود حامیان مالی همچون گذشته حمایت کنند تا دختران نوجوان و 
جوان ما در امر ورزش به موفقیت های بزرگ دست پیدا کنند./فاطمه راییجی

والیبال زنان گلستان اندر خم یک کوچه؛ 

دختران والیبالیست بی انگیزه شدند

شکست نماینده نوشهر در لیگ برتر 
فوتبال ساحلی

ساحلی،  فوتبال  برتر  لیگ  هفته هشتم  در  نوشهر  آداک  تیم 
مغلوب مهمانش پارس جنوبی شد.هفته هشتم رقابت های لیگ 
مختلف  شهر های  در  کشور  باشگاه های  ساحلی  فوتبال  برتر 
پیگیری شد که در یکی از دیدار های این هفته، تیم آداک نوشهر 
در ورزشگاه سیدپیمان حسینی ساحل سیترا نوشهر میزبان پارس 
جنوبی بوشهر بود که در پایان آداک با نتیجه ۷ بر ۴ مغلوب 
مدعی  برای  بوشهر  و  نوشهر  شد.مردان  اش  جنوبی  مهمان 
ماندن، نیاز به سه امتیازاین بازی داشتند. هر دو تیم برای جدا 
شدن از میانه جدول و مدعی ماندن باید هر سه امتیاز این دیدار 
را به خود اختصاص می دادند.پیروزی میزبان با حداکثر امتیاز 
می توانست آنان را در جدول یک رتبه بالاتر بکشاند و پیروزی 
مهمان همچنان آنان را مدعی صدرنشینی حفظ کرد.در پایان 
بازی های این هفته تیم پارس جنوبی با این پیروزی با ۱۶ امتیاز 
به رده سوم جدول صعود کرد و آداک نوشهر هم با این شکست 
با ۱۲ امتیاز در رده ششم جدول جای گرفت.اسحاق مطهری نژاد 
از تیم آداک تا این هفته در صدر جدول گلزنان لیگ برتر فوتبال 
ساحلی قرار دارد.نیم فصل نخست رقابت های لیگ برتر فوتبال 

ساحلی باشگاه های کشور، هفته آینده به پایان می رسد.

صعود بانوی گیلانی
 با تیم کوهنوردی کارگری ایران

 به قله آرارات

ساناز شعبان خواه کوهنورد گیلانی با تیم کوهنوردی بانوان کارگر کشورمان موفق به نخستین 
صعود بین المللی خود به قله آرارات شد.

ساناز شعبان خواه کوهنورد اهل لاهیجان و شرکت جلو بندی خودرو این شهرستان با تیم ملی 
مستقل کوهنوردی بانوان کارگر کشورمان متشکل از ۱۴ نفر به قله ۵ هزارو ۱۳۷ متری آرارات 

کشور ترکیه صعود کردند تا نخستین بار موفق به صعود برون مرزی خودشان شوند.
این تیم ۵ تیر در سالروز عید سعید غدیر خم، تهران را به مقصد ترکیه ترک کرد.

برگزاری المپیاد ورزشی 
تامین اجتماعی کشور

رحمان شجاعی: بیست و یکمین دوره المپیاد ورزشی کارکنان سازمان تامین اجتماعی کشور در بندر 
انزلی برگزار شددر این مسابقات که با شرکت بیش از ۴۰۰ ورزشکار برگزار شد در رشته شنای ۱۰۰ متر 
رده سنی زیر ۳۰ سال وحید جلالی نیا از استان آذربایجان شرقی مقام اول، محمد ابراهیمی از خراسان 

رضوی مقام دوم و محسن آقا اسماعیلی از استان اصفهان موفق به کسب مقام سوم شدند.
در رشته ۵۰ متر رده سنی ۳۱ تا ۳۶ سال، محمد حسنی ذوالمجد حقیقی از استان فارس مقام اول، رامین 

پورباقر از استان گلستان مقام دوم و حمید منتظری از اصفهان مقام سوم را کسب کردند.
در رشته ۵۰ متر رده سنی ۳۷ تا ۴۲ سال، حسن آژدم از استان اصفهان به مقام نخست رسید، محمدرضا 
میرابراهیمی از اداره کل درمان تهران مقام را کسب کرد و کیومرث قربانی از اداره کل شرق تهران به 

مقام سوم دست یافت.
در رشته ۵۰ متر رده سنی ۴۲ سال به بالاتر، محمد رئیسی از اداره کل شرق تهران مقام اول را از آن خود 

کرد، النی مقیمی زاده از کرمان به مقام دوم دست یافت و اکبربابایی از گیلان سوم شد.
در رشته فوتبال روی میز، استان زنجان، استان فارس و استان اردبیل مقام های اول تا سوم را به خود 

اختصاص دادند.

را  ورزش  براینکه  تاکید  با  گیلان  استاندار 
نباید دولتی کنیم گفت: باید با همه توان از 
ورزشکاران که الگوی جوانان هستند حمایت 

کنیم .
دکتر اسدالله عباسی در نشست صمیمانه با 
مدیران هئیت ها، نخبگان و قهرمانان ورزشی 
گیلان افزود: هئیت های ورزشی استان باید 
تخصصی عمل کنند و روسای هئیت ورزشی 
باید جزو ورزشکاران و فعالان ورزشی باشد 
تا بتواند مشکلات، نقاط ضعف و قوت هر 
هئیت را بداند و برای رفع آن با مسئولان 

مرتبط هماهنگی های لازم را انجام دهد.

دامغانی  نشست سردار حمید  این  ادامه  در 
فرمانده سپاه قدس گیلان هم با اشاره به 
اینکه گیلان استان ورزشی است گفت: با 

استان  در  که  ورزشی  بالای  پتانسیل  این 
وجود دارد جایگاه سوم ورزش قهرمانی برای 
گیلان کم است و ورزشکاران گیلانی که  

درخشش بسیاری در کشور،منطقه و جهان 
داشتند باید در مقام قهرمانی یا نائب قهرمانی 

باشند.
جهانبخش آرمان مدیرکل ورزش و جوانان 
گیلان هم در این مراسم گفت: پارسال ۷۳ 
قرار  مردم  اختیار  در  رایگان  ورزشی  مکان 
گرفت و ۳۲ سالن ورزشی هم به دهیاران 
داده شد تا جوانان در روستاها بتوانند از آن 

استفاده کنند.
از  تعدادی  همچنین  نشست  این  در 
را  خود  های  دغدغه  و  مسائل  ورزشکاران 

بیان کردند.

در نشست استاندار با قهرمانان ورزشی گیلان مطرح شد:

استفاده از تمام ظرفیت های استان برای حمایت از ورزشکاران
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مازندران  انتظامی  فرماندهی  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس 
شرایط جدید دریافت انواع گواهینامه موتورسیکلت شامل الف- ۲ 

و الف – ۱ را تشریح کرد.
رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس  بیگلری  نصرالله  سرهنگ 
فرماندهی انتظامی مازندران در تشریح شرایط دریافت گواهینامه 
موتورسیکلت الف- ۲ و الف – ۱ گفت: داشتن حداقل شانزده سال 
سن، ارائه گواهی سلامت جسمی و روانی از مراجع صلاحیت دار 
پزشکی، ارائه گواهی طی آموزش عملی از آموزشگاه ها یا مراکز 
مجاز آموزش رانندگی و قبولی در آزمون های نظری آیین نامه و 
مهارت عملی رانندگی با موتورسیکلت متناظر از جنله شرایط دریافت 

گواهینامه الف – ۱ و الف ۲ است.
او افزود: برای دریافت گواهینامه موتورسیکلت الف داشتن حداقل 
داشتن حداقل سن بیست و یک سال تمام، سپری شدن حداقل ۲ 
سال تمام از تاریخ دریافت گواهینامه رانندگی )الف-۲(، ارائه گواهی 

سلامت جسمی و روانی از مراجع صلاحیت دار پزشکی، ارائه گواهی 
طی آموزش عملی از آموزشگاه ها یا مراکز مجاز آموزش رانندگی 
و قبول در آزمون های نظری آیین نامه و مهارت عملی رانندگی با 

موتور سیکلت متناظر الزامی است.
سرهنگ بیگلری با بیان این که افراد دارای سن بیست و چهار سال 
تمام و بالاتر، از شرط سابقه دریافت گواهینامه رانندگی )الف -?( 
معافند از اتخاذ تدابیر برای دریافت گواهینامه موتورسیکلت نوجوانان 

خبر داد.
او افزود: متقاضیان انواع گواهینامه های رانندگی نیر )به استثنای 
متقاضیان گواهینامه پایه یکم( که دارای یکی دیگر از انواع پایه های 
گواهینامه های رانندگی می باشند، از شرط شرکت در آزمون نظری 
آیین نامه معافند.رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی 
استان مازندران گفت: به منظور تطابق گواهینامه متناسب با هر 
موتور سیکلت، نوع گواهینامه مورد نیاز براساس گواهی تأیید نوع 

صادره از سازمان ملی استاندارد ایران، در کارت وسیله نقلیه توسط 
راهنمایی و رانندگی درج خواهد شد و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
شرکت های سازنده موتور سیکلت را به درج گروه موتور سیکلت 
در سند صادره، براساس گواهی تأیید نوع صادره از سازمان ملی 

استاندارد ایران، ملزم می نماید.
او افزود: به منظور تحقق دولت الکترونیک، تمام فرآیند ثبت نام 
متقاضیان انواع گواهینامه های رانندگی شامل ثبت درخواست، احراز 
هویت، بررسی صلاحیت ها و شرایط اخذ گواهینامه رانندگی، پرداخت 
هزینه های مرتبط با صدور گواهینامه رانندگی در چهارچوب مقررات، 
معاینات پزشکی، دریافت گواهی آموزشی، سپری کردن آزمون های 
نظری و عملی، نظارت بر آموزش و فعالیت مربیان و آموزشگاه های 
رانندگی و صدور انواع گواهینامه با ایجاد پرونده الکترونیکی و از 
طریق سامانه یکپارچه خدمات صدور انواع گواهینامه به صورت 

برخط توسط راهنمایی و رانندگی انجام خواهد شد./شجاعی

جاده ای  نقل  و  حمل  و  راهداری  کل  اداره  راهداری  معاون 
در  وسیع  اقدامات  و  راهداران  گسترده  حضور  از  مازندران 
زمینه ایمن سازی محور های اصلی و شریانی استان خبر داد.

محسن محمدنژاد معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل 
و  راهداران  گسترده  ازحضور  مازندران  استان  جاده ای  نقل  و 
اقدامات وسیع در زمینه ایمن سازی محور های اصلی و شریانی 
این استان خبر داد و گفت: با توجه به سفر های تابستانی این 
و  ایمن  راه هایی  نمودن  مهیا  جهت  کامل  آمادگی  کل  اداره 
مناسب را برای گردشگران و مسافرانی که به مازندران سفر 
می کنند را دارد.او افزود: با آغاز فصل تابستان، تعطیلی مدارس 
و همچنین به دلیل شرایط اقلیمی و جغرافیایی مازندران، این 
استان همواره در فصول مختلف سال علی الخصوص فصل 
تابستان گردشگران و مسافران بی شماری را از سرتاسر میهن 
عزیزمان پذیرا بوده، از این رو محور های مواصلاتی این استان 
در فصل تابستان پرحجم و پرتردد می باشد، که تشدید اقدامات 
می طلبد.محمدنژاد،  را  تردد ها  ایمنی  ارتقای  جهت  نظارتی 

جاده های مازندران را هم از نظر حمل و نقلی و هم از نظر حوزه 
راهداری حائز اهمیت خواند و گفت: بدلیل قرار داشتن مازندران 
در مسیر کریدور شمال به جنوب و شرق به غرب میزان ترافیک 
در این محور ها بسیار بالا است.او از شروع عملیات راهداری 

تابستانی این اداره کل خبر داد و افزود: این اداره کل با شرو ع 
فصل تابستان عملیات راهداری و ایمن سازی محور های خود 
را با شتاب و تسریع در عملیات اجرایی در دست اجرا داشته که 
این عملیات شامل اجرای روکش آسفالت، خط کشی، نصب 
هشداردهنده  تابلو های  انواع  نصب  همچنین  و  جداکننده ها 
انتظامی و اطلاعاتی، ایمن سازی نقاط حادثه خیز، شانه سازی، 
اصلاح قوس و ترانشه برداری، در سطح کلیه محور های اصلی، 

فرعی و روستایی می باشد.
محمدنژاد ضمن اعلام این مطلب که راهداری عشق خدمت به 
همنوع است، گفت: امیدواریم با اجرای این اقدامات در آستانه 
فصل تابستان شاهد افزایش ضریب ایمنی در محور ها و کاهش 
تصادفات و سوانح باشیم.او افزود: تعطیلات تابستان پیک مسافر 
در حوزه اتوبوسی بیشتر می شود بدین منظور تشدید کنترل و 
نظارت بیشتر بر ناوگان اتوبوسی مد نظر قرار گرفته می شود و 
در ایامی که به تعطیلات تابستانی نزدیک می شویم، نظارت ها 

بیشتر خواهد شد.

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای مازندران  خبرداد:

حضور گسترده راهداران و اقدامات ایمن سازی
 در محور های مازنـدران

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فرماندهی انتظامی مازندران  مطرح کرد:

تشریح شرایط صدور انواع گواهینامه موتورسیکلت

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بابل با اشاره به عملکرد مثبت دولت 
سیزدهم دولت شهید جمهور را دولت نهضت اتمام پروژه های 
بابل برشمرد.علی  نیمه کاره و رهاشده دانشگاه علوم پزشکی 
مظفرپور  اظهار کرد: در دولت سیزدهم مجوز راه اندازی دانشکده 
داروسازی به بابل داده  شد.وی راه اندازی درمانگاه فوق تخصصی 
کاشت حلزون شنوایی در دانشگاه علوم پزشکی بابل و انجام 
عمل کاشت حلزون برای بیش از ۱۰۰ کودک شمالی را از دیگر 
اقدامات دولت سیزدهم برشمرد و گفت: راه اندازی پیشرفته ترین 
دستگاه اکوکاردیوگرافی سه بعدی و نیز دستگاه نقشه برداری 

قلبی در بیمارستان آیت الله روحانی، ساخت فاز اول دانشکده 
پرستاری مامایی رامسر، تکمیل فاز ۱ ورزشگاه بانوان دانشگاه و 
راه اندازی مرکز تحقیقات علوم دارویی و نیز مرکز رشد و نوآوری 
گیاهان دارویی و داروهای گیاهی در دانشگاه علوم پزشکی بابل را 
از دیگر اقدامات ارزشمند دولت شهید جمهور است.رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی بابل تصریح کرد: تامین »سی تی سیمولاتور« و  
برای درمان  انرژی  مولتی  پیشرفته ترین دستگاه شتاب دهنده 
شد.وی  انجام  سیزدهم  دولت  در  سرطان  به  مبتلا  بیماران 
یادآور شد: سه پروژه مهم در دانشگاه علوم پزشکی بابل شامل 

بیمارستان فوق تخصصی کودکان امیرکلا با زیربنای ۴۲۰۰ متر 
مربع و هزینه کرد ۵۰۰ میلیارد تومان، ساختمان جدید آموزشی 
دانشکده دندانپزشکی با زیربنای پنج ۱۲۰۰ متر مربع واعتبار ۲۵۰ 
میلیارد تومانی، و مرکز خیرساز جامع دیالیز »طاهره وایگانی« 
در سه طبقه و به مساحت ۳۲۰۰ متر مربع دارای ۱۰۰ تخت 
بعنوان یکی از بزرگترین مراکز دیالیز در کشور در دولت مردمی 
افتتاح شد.مظفرپور ادامه داد: افتتاح ساختمان جدید ۱۲۰ تخته 
بیمارستان کودکان شفیع زاده امیرکلا که در سال ۹۴ شروع شده 

بود در دولت مردمی افتتاح شد./آقاجانی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی بابل مطرح کرد:

نهضت اتمام پروژه های نیمه کاره دانشگاه علوم پزشکی بابل
 در دولت سیزدهم

مدیرکل انتقال خون استان مازندران از آغاز پویش اهدای خون 
خانوادگی تحت عنوان ناجیان هم خون همزمان با فرارسیدن روز 
خانواده با هدف ترویج فرهنگ انسان دوستانه اهدای خون در بین 

خانواده های مازندرانی خبر داد.
دکتر عبداله محمدی فیروزجایی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
این پویش از سه شنبه ۱۲ تیرماه  سال جاری مصادف با روز 
خانواده در تمامی مراکز اهدای خون استان آغاز و تا ۹ مرداد روز 

ملی اهدای خون ادامه خواهد داشت.
وی گفت: خانواده رکن اصلی و زیر بنای جامعه است و می تواند 
در تغییر نگرش وآگاهی افزایی سایراعضای خانواده نسبت به 
فرهنگ اهدای خون نقش بسزا و مهمی داشته باشد .مدیرکل 
انتقال خون استان مازندران تصریح کرد: زمانی که یکی از والدین 
و  الگو می گیرند  این کار  از  نیز  آنان  اهدا کنند، فرزندان  خون 
ترغیب و تشویق می شوند تا در سنین مجاز برای اهدای خون، 

این کار انسان دوستانه را انجام دهند. دکتر محمدی فیروزجایی از 
خانواده های مازندرانی دعوت کرد تا با پیوستن به پویش »ناجیان 
هم خون« در بخشیدن زندگی به بیماران سهیم شوند و در ترویج 
فرهنگ متعالی اهدای خون در جامعه یاری گر این سازمان حیاتی 

باشند.
بنابر این گزارش در پایان پویش به سه خانواده شرکت کننده واجد 

شرایط به قید قرعه هدایای نفیسی اهداء می شود./فرخی

مدیرکل انتقال خون استان مازندران :

پویش اهدای خون »ناجیان هم خون« برگزار می شود  

وزیر آموزش و پرورش گفت:۲۰ هزار پایگاه تابستانه فعال شده 
اردوهای  باشد  آموز  دانش  میلیون  چندین  میزبان  می تواند  که 
متعددی هم پیش بینی شده است که از آن جمله می توان به 
اردوهای چند روزه اشاره کرد.فعالیت های تابستانی امسال در حالی 
از روز گذشته آغاز شد که وزیر آموزش و پرورش در آئین افتتاحیه 
فعالیت های تابستانی چندین بار از والدین خواست فرزندان خود 
را به شرکت در این فعالیت های تابستانه تشویق کنند.رضا مراد 
صحرایی در پاسخ به این سوال که فعالیت های تابستانه امسال 
گفت:  دارد؛  قبل  سال های  تابستانه  فعالیت های  با  تفاوتی  چه 

برنامه پایگاه تابستانی امسال چند ویژگی متفاوت با سال های قبل 
دارد؛ اول اینکه دوستان تلاش کردند همه ظرفیت های ممکن را 
درون وزارت آموزش و پرورش فعال کنند. معاونت های پرورشی، 
تربیت بدنی و سلامت همگی در یک ستاد فعالیت می کنند.وزیر 
آموزش و پرورش تفاوت دوم فعالیت های تابستانه امسال را وجود 
تنوع مناسب در این فعالیت ها دانست و گفت: تلاش شده است 
فعالیت های جذاب و متنوعی داشته باشیم؛ پایگاه های متعددی 
فعال شده که  تابستانه  پایگاه  است؛ ۲۰ هزار  بینی شده  پیش 
می تواند میزبان چندین میلیون دانش آموز باشد اردوهای متعددی 

هم پیش بینی شده است که از آن جمله می توان به اردوهای 
افزود:  اشاره کرد.صحرایی  اردوهای مهارت محور  یا  چند روزه 
من به عنوان ولی توصیه می کنم هرچه نوجوانان فعالیت کنند 
سلامتی روان، پویایی و نشاط بیشتری خواهند داشت. آمادگی 
بیشتری هم برای مشارکت اجتماعی دارند. دانش آموزان هرچه 
بیشتر در فضای حقیقی اردوگاه ها و پایگاه تابستان فعالیت کنند 
از فضای مجازی فاصله می گیرند با مسئولیت پذیری اجتماعی 
آشنا و مأنوس می شوند و واقعیات جامعه، فرهنگ، هویت و آداب 

اجتماعی خود را بیشتر یاد می گیرند.

وزیر آموزش و پرورش:

فعالیت های تابستانه امسال متنوع و خلاقانه است

دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش اعلام کرد
کیفیت بخشی آموزش دانش آموزان 

کلاس های چندپایه
دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه هدف 
گزارش های نظارتی، رفع موانع و بهبود روند نظام تعلیم و 
تربیت کشور است گفت: منظور از نظارت بر حسن اجرای 
مصوبات این شورا، رصد و مراقبت مستمر از فرایند اجرای 
مصوبات شورای عالی آموزش و پرورش در مدارس از طریق 
و  مطلوب  وضع  با  آن  مقایسه  اطلاعات،  دریافت  و  تعامل 
ارائه بازخورد به مراجع ذی ربط برای کمک به تحقق اهداف 
مورد انتظار مصوبه است.محمود امانی دبیرکل شورای عالی 
و چهلمین جلسه شـورای  در یک هزار  پرورش  و  آموزش 
از وارد  عـالی آموزش و پرورش گفت: در این جلسه پیش 
شدن به دستور کار اصلی، یک چارچوب عمل برای اجرای 
قوانین مربوط به آموزش و پرورش در قانون برنامه پنج ساله 
هفتم توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی 
ایران که توسط دبیرخانه شورای عالی تهیه و تدوین شده بود، 
ارائه شد.وی با بیان اینکه در برنامه پنج ساله هفتم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران ۳۸ 
حکم برای آموزش و پرورش پیش بینی شده است که برای 
اجرای آنها باید ۶۰ آئین نامه و دستوالعمل تهیه و تدوین شود 
افزود: هیچ برنامه ای تا این حد به آموزش و پرورش توجه 
نکرده است.دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش با بیان 
اینکه ابعادی که در این برنامه برای آموزش و پرورش پیش 
بینی شده یک فرصت مغتنم برای آن است که با تدوین آئین 
نامه ها و دستورالعمل های مورد نیاز باید حداکثر بهره را از این 
برنامه برای بهبود شرایط و امکانات مورد نیاز آموزش و پرورش 
برده شود ادامه داد: در این برنامه، مدرسه به مثابه یک واحد 
سازمانی مستقل پیش بینی شده است و همچنین تاکید شده 
سهم آموزش و پرورش از سایر دستگاه ها مستقیم به حساب 
آن واریز شود. دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش در ادامه 
گفت: در این برنامه به مسائل آموزشی، پرورشی، نیروی انسانی 
مورد نیاز آموزش و پرورش، سهم آموزش و پرورش از بودجه 
کشور، صندوق ذخیره فرهنگیان، مدارس دولتی و غیردولتی، 
تجهیزات و امکانات مورد نیاز مدارس و سایر مسائل آموزشی 
نقش  به  اشاره  با  است.امانی  شده  خوبی  توجه  پرورشی  و 
موثر نظارت بر حسن اجرای مصوبات شورای عالی آموزش 
وپرورش گفت: یکی از واحدهای فعال در دبیرخانه شورای 
عالی، مدیریت نظارت و ارزشیابی مصوبات شورای عالی است 
که هر سال تعدادی از مصوبات این شورا را انتخاب و با اعزام 
گروه های نظارتی بر حسن اجرای آنها در مدارس نظارت می 
کند.وی افزود: اصلی ترین هدف واحد نظارت دبیرخانه شورای 
عالی، نظارت بر حسن اجرای مصوبات شورای عالی آموزش و 
پرورش در میدان عمل یعنی مدارس است. مصوبات شورای 
عالی در میدان عمل چگونه اجرا می شود؟ موانع، چالش ها و 
محدودیت های اجرای آنها در مدارس چیست؟ این مصوبات 
چه دستاوردی داشته اند؟ و در نهایت این گزارش ها برای رفع 
موانع و محدودیت ها و اصلاح مصوبات شورای عالی استفاده 
می شود.دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش اظهار کرد: 
منظور از نظارت بر حسن اجرای مصوبات، رصد و مراقبت 
و  آموزش  عالی  شورای  مصوبات  اجرای  فرایند  از  مستمر 
اطلاعات،  دریافت  و  تعامل  طریق  از  مدارس  در  پرورش 
مقایسه آن با وضع مطلوب و ارائه بازخورد به مراجع ذی ربط 
برای کمک به تحقق اهداف مورد انتظار مصوبه بوده و در 
نهایت رفع موانع و بهبود روند نظام تعلیم و تربیت کشور است.

امانی تاکید کرد: تاکنون بیش از ۱۰۰ گزارش نظارت بر حسن اجرای 
مصوبات شورای عالی آموزش و پرورش تهیه و تدوین شده است. 
نسخه هایی از این گزارش ها در اختیار وزارت آموزش و پرورش و 
مراجع ذینفع قرار گرفته است. وی با اشاره به موضوع دستور کار 
جلسه شورای عالی آموزش و پرورش گفت: یکی از مصوبات مهم 
و تاثیرگذار شورای عالی، »آئین نامه کلاس های چند پایه« است. به 
استناد راهکار ۵ -۳ سند تحول بنیادین آموزش و پرورش و در راستای 
گسترش پوشش تحصیلی، بسط عدالت آموزشی و کیفیت بخشی 
به فرایند تعلیم و تربیت دانش آموزان کلاس های چندپایه، با تاکید 
بر مناطق روستایی، عشایری و کمتر توسعه یافته تشکیل می شوند.

ادامه گفت: به منظور  دبیرکل شورای عالی آموزش و پرورش در 
برنامه ریزی و نظارت بر حسن اجرای این مصوبه و اتخاذ تصمیم 
متناسب با شرایط متفاوت کلاس های چند پایه، شورایی با مسئولیت 

معاون آموزش ابتدایی تشکیل و اتخاذ تصمیم می کند.

رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق سازمان 
غذا و دارو اعلام کرد

ممنوعیت واردات لوازم آرایشی به کشور
رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق فراورده های سلامت 
از  بسیاری  گفت:  دارو  و  غذا  سازمان  بازرسی  کل  اداره 
محصولات آرایشی و بهداشتی که با عنوان برندهای خارجی 
زیرپله ای  غیرمجاز  کارگاه های  تولید  می رسد،  فروش  به 
پاکستان است. مهندس حامد عبدی، با اشاره به اینکه واردات 
وزارت  توسط   ۹۷ سال  از  بهداشتی  و  آرایشی  محصولات 
صمت به کشور ممنوع اعلام شده است، گفت: در حال حاضر 
اکثر محصولات آرایشی و بهداشتی خارجی در سطح عرضه 
کالاهای قاچاق و یا تقلبی هستند.بنابر اعلام سازمان غذا و 
نوع  به دو  بهداشتی  و  آرایشی  افزود: محصولات  دارو، وی 
کالای قاچاق و کالای تقلبی تقسیم شدند که کالای قاچاق به 
دو نوع قاچاق محصولات اصلی و دیگری محصولات تقلبی 
یافت می شوند؛ به عنوان مثال محصولات آرایشی بهداشتی با 
برندهای معروف آمریکایی که در کشور پاکستان به صورت 
زیر پله ای تولید و با قیمت همان برند کارخانه اصلی به فروش 
می رسد.رئیس اداره پیشگیری و مقابله با قاچاق فراورده های 
سلامت اداره کل بازرسی سازمان غذا و دارو تصریح کرد: در 
حال حاضر اکثر محصولات آرایشی بهداشتی تقلبی قاچاق از 
مبدأ کشورهایی مثل دبی، پاکستان و هند افزایش یافته است.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت 
اعلام کرد

رونمایی از سبد غذایی مطلوب
 جامعه ایرانی

از  بهداشت  وزارت  جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  مدیرکل 
رونمایی سبد غذایی مطلوب ایرانیان که به همت معاونت 
بهداشت وزارت بهداشت تدوین و طراحی شده است، خبر 
داد.دکتر احمد اسماعیل زاده با اعلام این خبر، افزود: سبد 
بهداشت  معاونت  همت  به  که  ایرانیان  مطلوب  غذایی 
وزارت بهداشت تدوین و طراحی شده است، در اجلاس 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی کشور با حضور وزیر 
با  رونمایی شد.وی  پزشکی،  آموزش  و  بهداشت، درمان 
اشاره به تاکید وزیر بهداشت مبنی بر اهمیت تغذیه سالم 
و دستیابی به امنیت غذایی پایدار در کشور، خاطرنشان 
جامعه  تغذیه  بهبود  دفتر  نظر  تحت  که  سبد  این  کرد: 
وزارت بهداشت و با مشارکت دبیرخانه شورایعالی سلامت 
و امنیت غذایی و اساتیدی از انستیتو تحقیقات تغذیه ای 
کشور، دانشگاه علوم پزشکی تهران، دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی، دانشگاه علوم پزشکی ایران، دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد و دانشگاه علوم پزشکی اهواز تدوین شده 
است، پس از ۱۰ سال مورد بازنگری قرار گرفته و در آن 
مقادیر اقلام غذایی که بتواند کالری و مواد مغذی مورد نیاز 
عموم جامعه را برآورده کند، ذکر شده است.مدیرکل دفتر 
بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت بیان کرد: مبنای تدوین 
ترکیب  براساس  عمده  صورت  به  مطلوب  غذایی  سبد 
جمعیتی )گروه های سنی و جنسیتی( و فرهنگ غذایی 
جامعه است، به طوریکه حداقل کالری، پروتئین و برخی از 
ریزمغذی های اساسی جامعه تامین شود.بنابر اعلام وزارت 
نیاز  میانگین  مطلوب  غذایی  سبد  افزود:  وی  بهداشت، 
جامعه را برآورد می کند، نه نیاز یک گروه خاصی از جامعه 
را؛ این سبد کاربردهای متنوعی دارد از جمله سیاستگذاری 
در عرضه مواد غذایی از قبیل برنامه ریزی تولید، صادرات 
و واردات مواد غذایی، ارزیابی سیاست های مرتبط با غذا 
و تغذیه، برنامه ریزی های تغذیه ای و طراحی سبدهای 
غذایی حمایتی برای گروه های آسیب پذیر جامعه. هدف 
اصلی تدوین سبد، تمامی گروه های سنی و جنسی موجود 
در جامعه است.مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت با بیان اینکه این سبد ابزاری علمی و قوی برای 
تدوین سیاست های غذا و تغذیه، برنامه ریزی های اجرایی 
و ارزشیابی عملکرد برنامه ها در جهت تأمین امنیت غذایی 
سبدهای  گفت:  است،  جامعه  تغذیه ای  حفظ سلامت  و 
غذایی مطلوب در سطوح هزینه ای متفاوت، ابزاری برای 
برخورداری اقشار مختلف با منابع محدود از الگوی غذایی 
بهینه هستند و براســاس اطلاعات جدید در زمینه مقدار 
غذای  الگوی  مغذی،  مواد  و  انرژی  روزانه  شده  توصیه  
مصرفی، عادات غذایی، رفتار مصرف  کنندگان و قیمت 
مواد غذایی، به  صورت ادواری به  روز می شوند.وی تصریح 
کرد: بنابراین، برای اولین بار سبد غذایی مطلوب در سطوح 
هزینه ای مختلف به عنوان راهنما برای سیاستگذاری در 
حوزه غذا و تغذیه و نیز حوزه حمایتی و رفاهی تدوین شد 
که در آن سبد غذایی مطلوب و مقرون  به  صرفه بر پایه 
اصول نظام غذا و تغذیه پایدار برای جامعه ایرانی در سال 

۱۴۰۳ ارائه شده است.

بررسی ایمنی و اثربخشی 
فرآورده های دارویی پیش از ورود به 

بازار دارویی کشور

رئیس اداره مطالعات بالینی و مراقبت های دارویی سازمان 
و  ایمنی  پروفایل  بررسی  به منظور  گفت:  دارو  و  غذا 
اثربخشی برخی از فرآورده های دارویی، انجام مطالعات 
شرکت های  برای  بازار  به  ورود  از  پیش  انسانی  بالینی 
اداره کل  بالینی  اداره مطالعات  الزامی است که  دارویی 
دارو و مواد تحت کنترل بر آن نظارت می کند.دکتر ندا 
کاظمی نیا اظهار کرد: در فرایند توسعه یک دارو مرحله 
انجام مطالعات بالینی یکی از حساس ترین، زمان برترین 
و پرهزینه ترین مراحل محسوب می شود که در تمام دنیا 
جهت اطمینان از اثربخشی و ایمنی فرآورده های دارویی 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است.بنابر اعلام سازمان غذا 
و دارو، وی افزود: مطالعات بالینی انسانی تحت نظارت 
اداره مطالعات بالینی و مراقبت های دارویی اداره کل دارو 
به طور عمده شامل کارآزمایی های بالینی فرآورده های 
آنتی بادی ها،  مونوکلونال  واکسن ها،  جمله  از  دارویی 
فاکتورهای انعقادی، آنزیم ها، فرآورده های بافت، سلول 
و ژن درمانی و داروهای جدید است که متقاضی ثبت و 
ورود به بازار دارویی کشور هستند.به گفته رئیس اداره 
مطالعات بالینی و مراقبت های دارویی سازمان غذا و دارو، 
این مطالعات انسانی پس از انجام و تایید مستندات کیفی 
و پیش بالینی فرآورده ها جهت بررسی ایمنی و اثربخشی 

داروهای مذکور تولید داخل آغاز می شود.

قاچاقچی موتور سیکلت به پرداخت سه میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم شد.
محمد صادق فلاح محمدی رئیس شعبه دوم تعزیرات حکومتی نوشهر گفت: پرونده موتور سیکلت قاچاق به ارزش سه 
میلیارد ریال در شعبه اول بدوی تعزیرات حکومتی شهرستان نوشهر رسیدگی شد.او افزود: شعبه پس از بررسی مدارک 

موجود در پرونده و با توجه به ارائه نشدن مجوز قانونی، اتهام انتسابی را محرز و علاوه بر ضبط موتور سیکلت، متخلف را به 
پرداخت سه میلیارد ریال جریمه نقدی محکوم کرد.محمدی گفت: با گزارش نیروی انتظامی پیرامون کشف یک دستگاه 

موتورسیکلت قاچاق، پرونده این تخلف برای رسیدگی به تعزیرات حکومتی ارسال شد.

نقره داغ شدن قاچاقچی موتور سیکلت
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بررسی بیماری های مرتبط با بهداشت؛

وبا ؛ بیماری روزهای 
گرم سال

* ۱۸ توصیه بهداشتی که باید جدی بگیریم
وبا یکی از بیماری های شایع جهان است که از طریق باکتری به نام ویبریوکلرا و بیشتر در روزهای 

گرم سال به خصوص فصل تابستان در انسان بروز می کند.
 محمدرضا سربازی مدیرگروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی، وبا را از جمله بیماری های اسهالی برشمرد که از گذشته تا به حال باعث ایجاد 

بسیاری از همه گیری های اسهالی بوده است.
وی با اشاره به اینکه هرساله با گرم شدن هوا شرایط برای رشد میکروب در محیط و بیمار شدن 
افراد فراهم می شود، تاکید کرد: امروزه با شناسایی زودرس بیماری و درمان بیماران، مرگ و میر این 

بیماری به شدت کاهش یافته است.
مدیرگروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
درباره راه های سرایت بیماری، گفت: میکروب عامل وبا، فقط در انسان بیماری ایجاد می کند و از 
طریق مصرف آب و مواد غذایی آلوده به مدفوع انسان آلوده سرایت می کند. در مواردی نیز انتقال 

بیماری از انسان به انسان نیز ممکن است صورت گیرد.
وی با اشاره به اینکه آب و مواد غذایی آلوده به مدفوع مهم ترین راه ورود میکروب عامل وبا به بدن 

انسان است، تاکید کرد: در بحث پیشگیری از بیماری توجه به این نکته ضرورت دارد.
سربازی، دوره نهفتگی بیماری وبا را یک تا سه روز عنوان کرد و یادآور شد: این دوره ممکن است از 
چندین ساعت تا پنج روز به طول بیانجامد. علائم بیماری نیز معمولاً دو تا سه روز طول می کشد، 

گرچه در بعضی بیماران تا پنج روز نیز ادامه می یابد.
به گفته وی، اغلب مبتلایان از شروع بیماری تا چند روز پس از بهبودی می توانند ناقل بیماری به 
دیگران باشند اما درمان با آنتی بیوتیک مناسب که توسط پزشک تجویز شده باشد می تواند در کاهش 

مدت علائم و سرایت بیماری مؤثر باشد.
مدیرگروه پیشگیری و مبارزه با بیماری های معاونت بهداشتی با اشاره به نشانه های شایع بیماری 
گفت: فقط در تعداد اندکی از مبتلایان به وبا علامت معروف اسهال آبکی لعاب برنجی، استفراغ و از 

دست رفتن آب بدن رخ می دهد.
به گفته سربازی، سایر بیماران ممکن است دچار اسهال شوند که از سایر بیماری های اسهالی قابل 
افتراق نیست، حتی عده ای هم ممکن است هیچ نشانه ای از بیماری نداشته باشند. بنابراین رعایت 

بهداشت عمومی در پیشگیری از ابتلاء بسیار مهم است.
وی خاطرنشان کرد: در نوع علامت دار، بیماری با اسهال آبکی لعاب برنجی، حجیم، بدون تب یا 
زورپیچ شکم آغاز می شود. مدفوع بیمار به صورت مایعی شفاف آغشته به موکوس سفید رنگ است 

که اصطلاحاً آب- برنجی نام دارد که معمولاً بدون بو است یا بوی خفیف ماهی دارد.
سربازی استفراغ که ممکن است شدید باشد و گرفتگی دردناک ساق پاها را از دیگر علائم وبا برشمرد.

به گفته وی، بیماران بدحال مبتلا به فرم شدید بیماری ممکن است تا ۱۰ درصد از وزن بدن خود 
را به دلیل اسهال و استفراغ از دست بدهند. ممکن است دچار خواب آلودگی یا عدم هوشیاری شوند 
که در چنین شرایطی باید سریعاً فرد را به مراکز بهداشتی درمانی رساند زیرا مراجعه دیرهنگام یا 

عدم درمان وی خطر مرگ را به دنبال دارد.
سربازی در ادامه به افراد توصیه کرد: برای حفظ سلامت و پیشگیری از بیماری های قابل انتقال 
به وسیله آب و مواد غذایی از جمله بیماری وبا افراد باید در منزل، تفرجگاه ها، پارک ها و در حین 
مسافرت به نکات زیر توجه داشته باشند و در صورت ابتلاء به اسهال سریعاً به مراکز بهداشتی و 

درمانی مراجعه کنند.
توصیه های مهم برای پیشگیری از ابتلاء به وبا

۱- همیشه از آب لوله کشی تصفیه شده استفاده کنید و اگر از سلامت آب اطمینان ندارید و ناچار به 
استفاده از آب چاه، تانکرهای غیر کلر زده، چشمه ها و قنات ها هستید ابتدا آب را نیم ساعت جوشانده 

و پس از سرد شدن مصرف کنید و یا کلرزنی کنید.
۲- از یخ های قالبی و کارخانه ای غیر بهداشتی استفاده نکنید زیرا در آب مصرفی، مراحل تولید و 

عرضه آن احتمال آلودگی به میکروب وبا و یا سایر میکروب ها وجود دارد.
۳- هنگام سفر، آب و غذای سالم و مطمئن همراه داشته باشید و از نوشیدنی ها و غذاهای با بسته 
بندی مطمئن و بهداشتی استفاده کنید و در رودخانه ها یا آب های مشکوک به هیچ عنوان شنا نکنید.
۴- از آشامیدن آب های مشکوک در پارک ها، باغ ها و فضای سبز و از مصرف آب آشامیدنی که در 

منبع های آب کنار خیابان که دارای لیوان مشترک هستند، جدا خودداری کنید.
۵- از مصرف مواد غذایی آماده، آب میوه و آب هویج، آب زرشک، معجون، فالوده، بستنی های 
غیرپاستوریزه و غیر کارخانه ای، بلال، ساندویچ، سالاد و دیگر مواد خوراکی و نوشیدنی هایی که توسط 

فروشندگان دوره گرد عرضه می شود جدا خودداری کنید.
۶- سبزی ها و صیفی ها را حتماً پیش از مصرف سالم سازی کنید و پس از شست و شو و ضدعفونی 

با محلول های استاندارد آبکشی کرده، مصرف کنید.
۷- هنگام خرید، مواد غذایی و اقلامی نظیر نان که قابل شست و شو و پختن مجدد نیستند را در 

کنار میوه و سبزی ها شسته نشده و گوشت خام قرار ندهید.

۸- تا جای ممکن از غذاهای طبخ شده در منزل استفاده کنید.
۹- از قرار دادن سبزی و میوه های شسته نشده و ضدعفونی نشده در یخچال جدا خودداری کنید.

۱۰- قبل از غذا خوردن و دست زدن به مواد غذایی، دست های خود را با آب و صابون بشویید.
۱۱- قبل از غذا یا شیر دادن به کودک حتماً دست ها را با آب و صابون بشویید.

۱۲- دست ها را بعد از اجابت مزاج )رفتن به سرویس بهداشتی(، شستن و تمیز کردن کودک و 
بعد از دست زدن به مواد غذایی خام نظیر سبزیجات، گوشت، ماهی و مرغ با آب و صابون بشویید.

۱۳- ضمن رعایت بهداشت فردی از شنا کردن در استخرها، رودخانه ها، نهرها و یا جوی های آلوده 
خودداری کنید.

۱۴- از خود درمانی بپرهیزید و توجه داشته باشید که تجویز آنتی بیوتیک مناسب باید توسط پزشک 
صورت بگیرد.

۱۵- بیماری تا چند روز بعد از بهبودی نیز ممکن است قابل انتقال به دیگران باشد، پس رعایت موارد 
بهداشتی توسط بیمار و اطرافیان وی تا چند روز پس از بهبود ضروری است.

۱۶- مهم ترین مشکل اساسی در بیماری وبا از دست دادن شدید مایعات و الکترولیت های بدن 
است، بنابراین پیش از رساندن بیمار به پزشک، خوراندن مایعات فراوان و محلول ORSبه بیمار 

الزامی است.
۱۷- با مشاهده هر مورد ابتلاء به اسهال هرچه سریع تر به مراکز بهداشتی و درمانی مراجعه کنید.

۱۸- در صورتی که فرد مبتلا به وبا به موقع به پزشک مراجعه کند درمان قطعی این بیماری امکان 
پذیر است.

چه زمانی ازعینک آفتابی 
استفاده کنیم ؟

*چشم کودکان به مراتب حساس تر از بزرگترها
سیده فاطمه میری: استفاده از عینک آفتابی در اولین ساعت های صبح و هنگام غروب خورشید در مقایسه با بقیه 
اوقات روز مهم تر و ضروری تر است، احتمالا تعجب کرده اید. تقریبا همه ما تصور می کنیم در ساعات اولیه صبح و 
همچنین عصرها که نور خورشید شدت کمتری دارد خیلی واجب نیست عینک دودی داشته باشیم، اما عقیده 
پزشکان درست خلاف تصور ماست!به گزارش وارش نیوز ؛چشم ها مهم ترین ابزار ارتباطی انسان با دنیای خارج 
و عامل اصلی درک ما از زیبایی های اطراف مان هستند. چشم ها همچنین در حفاظت از سایر اجزای بدن نقش 
غیر قابل انکاری برعهده دارند؛ اما برخی عوامل محیطی و بیماری ها، این عضو بسیار حساس را دچار آسیب می 
کند و گاهی صدمه چنان است که آثار و عواقب آن هرگز جبران نمی شود. یکی از عوامل محیطی موثر بر چشم 
های ما نور خورشید است؛ روزهای آفتابی اگر چه برای خیلی ها لذت بخش است اما برای چشم ها یک تهدید 
به حساب می آید، البته اگر به درستی از آنها مراقبت نکنیم.به گفته ی چشم پزشکان، در این ساعت ها خورشید به 
صورت مورب می تابد. در نتیجه، میزان اشعه بیشتری وارد چشم می شود و به همین خاطر لازم است حتما عینک 
آفتابی استفاده کنید. این در حالیست که در بقیه ساعت های روز، مثلا هنگام ظهر که شدت تابش نور خورشید 
به حداکثر خود می رسد، نور مستقیم وارد چشم نمی شود بلکه بیشتر روی سر متمرکز می شود.به همین دلیل 
مدت زمان زیادی است که انسان هاازعینک های آفتابی )چه به منظور زیبایی و چه برای مصون ماندن چشم 
ها از آسیب نورهای شدید( استفاده می کنند.نتایج چندین مطالعه طی چند سال اخیر نشان می دهد که زمان 
طولانی حضور در محیط آفتابی، بدون حفاظ کافی در مقابل چشم ها، علاوه بر خستگی و قرمزی چشم، کاهش 
میدان دید و بالا رفتن ضریب خطای بینایی، خطر ابتلا به بیماری های چشمی )مانند آب مروارید( را نیز افزایش 
میدهد.با نزدیک شدن به فصول گرم، تمایل افراد به استفاده کردن از عینک آفتابی بیشتر می شود، از آنجا که 
شدت تابش نور خورشید در فصل تابستان به صورت مستقیم است در نتیجه سبب آزار چشم می شود. در واقع 
آنچه که در نور خورشیدبرای چشمان ما ضرر دارد، اشعه ماورا بنفش در نور خورشید است، که البته اشعه ماورا 
بنفش خورشید در تمام ماه های سال یکسان است.به این معنی که اگر قرار است عینک آفتابی استفاده شود باید 
برای تمام فصول سال باشد چه تابستان چه زمستان. حتی در هوای ابری هم هیچ تفاوتی وجود ندارد و مقدار 
اشعه ماورابنفش نور خورشیدی که به زمین میرسد متفاوت نیست، ابر تنها از شدت نور مرئی کم می کند و نمی 
تواند مانع اشعه ماورابنفش نور خورشید بشود، در نتیجه در روزهای ابری همانقدر چشمان ما در معرض اشعه 
ماورابنفش نور خورشید است، که در روزهای آفتابی است.اشعه ماورابنفش نور خورشید برای بدن انسان ها و 
سطوح در معرض بدن بسیار مضر می باشد، در ناحیه صورت بیشتر چشمان هستند که صدمه می بینند متاسفانه 
تمام لایه های چشم از این اشعه صدمه می بینند، پوست پلک را ضعیف و چروک می کند، زیرا سبب تضعیف 
الیاف پروتئین کلاژن و الاستین پوست در این ناحیه می شود که منجر به چروک و شل شدن پوست می شود، 

از طرف دیگر احتمال بروز برخی از سرطان های پوست به مراتب بیشتر می شود.در کشورهایی مثل استرالیا که 
تابش نور مستقیم نورخوشید به مراتب بیشتر است سرطان پوست پلک شایع است . در کشور ما هم در افرادی 
که طی سال های طولانی ساعات زیادی از روز خود را بدون محافظت در مقابل نور خورشید بوده اند احتمال بروز 

سرطان پوست صورت و پلک زیاد است.
فصل  های بهار و تابستان بهترین زمان برای استفاده از عینک آفتابی

در پاسخ به این سوال که چه زمانی عینک آفتابی بزنیم باید بگوییم در دو فصل اول سال، یعنی بهار و تابستان شدت 
اشعه UV یا همان اشعه فرا بنفش خورشید در ساعات اولیه تابش )صبح زود( و ساعات پایانی )بعدازظهر( دو برابر 
است. به این دلیل که پرتو خورشید با زاویه کمتر می تابد. در نتیجه، چشم ها در این ساعت ها کاملا در معرض 
خطر قرار دارند.اما افراد می توانند با استفاده از عینک های آفتابی استاندارد از سلامت چشم های خود محافظت 
کنند. توجه داشته باشید که عینک های ارزان که دست فروش ها می فروشند یا عینک آفتابی غیراستاندارد به دلیل 

کیفیت نامناسبی که دارند باعث می شوند تا میزان بیشتری از نور خورشید به داخل چشم ها وارد شود.
UV استفاده از عینک آفتابی برای محافظت از چشم در برابر اشعه  های

عینک آفتابی در دسترس ترین وسیله محافظت از چشم ها در برابر نور خورشید است. اما اگر عدسی عینک غیر 
استاندارد باشد نه تنها قادر به کنترل ورود نور خورشید به داخل چشم نیست؛ بلکه سبب بازتر شدن مردمک چشم 
و ورود اشعه ماوراء بنفش بیشتر به داخل چشم می شود.مهم ترین ویژگی عینک آفتابی جلوگیری از ورود اشعه 
فرابنفش به داخل چشم است. این اشعه و سایر تابش های نور خورشید به پوست اطراف چشم آسیب می رساند و 
یک عینک آفتابی که مانع ورود این اشعه نشود نه تنها مفید نیست، بلکه خطرناک همهست. حتما از عینک هایی 

استفاده کنید که اطراف چشم را به طور کامل بپوشاند.
روزهای بارانی و ابری بهترین زمان برای استفاده از عینک آفتابی

استفاده از عینک دودی در روزهای ابری و بارانی نیز همانند روزهای آفتابی ضروری است.اشعه فرابنفش حتی در 
روزهای ابری نیز از ابر عبور می کند و عوارض خود را روی بدن انسان می گذارد. به همین خاطر، توصیه می شود 
حتی در روزهای ابری نیز از عینک آفتابی برای محافظت از چشم ها در برابر این اشعه استفاده شود.به گفته 
متخصصان چشم، افراد باید بین ساعات ۱۰ صبح تا ۴ بعدازظهر حتما از عینک آفتابی استفاده کنند زیرا شدت 
تابش نور خورشید زیاد است.در روزهای بارانی به هنگام رانندگی به علت برخورد نور با قطرات باران اختلال دید 
برای رانندگان به وجود می آید. به همین دلیل رانندگان در روزهای ابری بیشتر از روزهای آفتابی باید از عینک 

آفتابی استفاده کنند.
چشم کودکان به مراتب حساس تر از بزرگترهاست

چشم کودکان در مقابل نور آفتاب بسیار حساس تر از بزرگتر هاست. از آنجا که قرنیه و عدسی چشم کودکان بسیار 
شفاف است، اشعه UV، بدون برگشت به داخل چشم آنها وارد شده و به پرده شبکیه چشم می رسد. در حالی 
که در افراد بزرگسال به دلیل تیره شدن قرنیه و عدسی، ناخودآگاه بخش زیادی از این اشعه عبور نمی کند.بنابراین 
برای در امان ماندن از خطرات رسیدن این اشعه به داخل چشم کودکان توصیه به همه پدر و مادرها این است که با 
استفاده از عینک های آفتابی و حتی سایه بان هایی که به منظور جلوگیری از آفتاب طراحی شده اجازه ندهد اشعه 
UV به چشم کودکان آنها آسیب وارد کند.تحقیقات نشان داده چشم کودکان در برابر اشعه مضر آفتاب بسیار 
حساس تر از بزرگسالان است. تا ۱۲ سالگی چشم کودکان توانایی فیلتر کردن اشعه ماوراء بنفش )UV( را ندارد و 
مواجهه طولانی با نور خورشید می تواند سبب چسبندگی قرنیه و پیرچشمی شود چرا که چشم کودکان سه برابر 

بیشتر از بزرگسالان از اشعه ی ماورای خورشید آسیب می بیند و بیش از بزرگسالان نیاز به مراقبت دارد؛ بنابراین 
هر کودکی نیاز به عینک آفتابی دارد همانطور که نیاز به لباس گرم در زمستان و مسواک برای دندان هایش دارد 
و این اشتباه بزرگی است که بسیاری از والدین به این مطلب اهمیتی نمی دهندعلاوه براین در کشورهایی مانند 
کشور ما به دلیل نبود نهادهای استاندارد کافی و نیز ناآگاهی مردم نسبت به ویژگی عینک حاوی استاندارد، درصد 
قابل توجهی از عینک هایی که به عنوان عینک آفتابی عرضه و استفاده می شود، غیراستاندارد بوده و استفاده از 
آن در روزهای  آفتابی نه تنها مفید نیست، بلکه در صورت استفاده از آن می تواند موجب آسیب بیشتر به چشم 
شود. اگر عینک آفتابی استاندارد نباشد و نتواند از ورود پرتوهای مضر به داخل چشم، جلوگیری کند، تیره بودن 
شیشه ی آن، موجب باز شدن بیشتر مردمک چشم به منظور کنترل دقت بینایی می شود و به همین دلیل، امکان 
ورود پرتوهای مضر به چشم با توجه به باز شدن بیشتر مردمک، بیشتر می شود. به همین دلیل در روزهای ابری، 
نیاز به استفاده از عینک آفتابی است، زیرا به دلیل کم شدن نور محیط، مردمک بازتر و امکان ورود پرتوهای مضر 

به داخل چشم بیشتر می شود.
طیفی از امواج ماورای بنفش اثرات مخربی بر روی پوست و چشم ها دارد

متخصص چشم و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران در خصوص استفاده از عینک های آفتابی در گفت 
وگویی با بیان این مطلب که نور خورشید به غیر از قسمت قابل رویت آن حاوی یک سری امواج غیر قابل رویت 
است که اشعه ماوراء بنفش از جمله آنهاست، افزود: طیفی از امواج ماورای بنفش اثرات مخربی بر روی پوست و 
چشم ها دارد.حسین آقایی اشعه ماورا بنفش را حاوی سه جزء A, B و C دانست ) جزء C بسیار مضر است و 
انرژی زیادی دارد و تاثیرات سرطان زایی خود را با اثر بر روی DNA سلول ها اعمال می کند( که خوشبختانه جز 
C توسط لایه ازون کاملا گرفته می شود.عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران ادامه داد: برای جلوگیری از 
آسیب به چشم ها باید از اثرات مخرب اشعه ماورابنفش AوB بر روی چشم ها به خصوص بر روی قرنیه که منجر 
به آب مروارید می شود جلوگیری کرد.) این اشعه ها بر روی شبکیه چشم اثرات منفی دارد که منجر به تخریب 

زودتر، شبکیه وابسته به سن می شود(ا
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این بابا، فقط بابا برقی!!!


